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تــورم در محدوده بالای ۴۰ درصــد، نااطمینانی های 
اقتصادی داخلی یا ناشی از ریسک های سیاسی، مهم ترین 
ترسیم کنندگان چشــم انداز اقتصاد ایران در سال ۱۴۰3 
هستند.سال ۱۴۰3 برای فعالان اقتصادی بخش خصوصی، 
برحســب اندازه و الگوی کسب وکار بنگاه، مسائل مختلف 
موضوع توجه و نگرانی خواهد بود؛ اما گمان می کنم موضوع 
مورد اطمینان و مشترک، در میان همه فعالان اقتصادی 
و شاید باید گفت در میان همه ناظران عاقلی که تحولات 
کشــور را در ســال های اخیر تعقیب می کنند، این است 
که مســائل اقتصادی اصلی و کلیــدی ایران، راه حل های 
غیراقتصــادی دارد و البته امید چندانی به کنش و اعمال 

اراده سیستماتیک برای حل این مسائل وجود ندارد.
متناسب با این وضعیت، برای فعالان بخش های مختلف 
اقتصاد ایران، نه چشم اندازها، بلکه نااطمینانی های مختلفی 
را می توان برشمرد که موضوع نگرانی و توجه در سال ۱۴۰3 
هستند. در بخش های مختلف اقتصاد ایران، به دلیل نقش 
پررنگ پول نفت و فروش سایر منابع طبیعی در اداره کشور 
و همچنین علاقه شدید دولت ها به مداخلات ساختاری در 
نظم طبیعی بازار و توزیع رانت، یک مدل کسب وکار موفق 
و پرطرفدار، رانت جویی تحت عناوین گوناگون، حمایت از 

تولید داخل، دانش بنیان و... است.
خود این کســب وکارها البته به دو گروه اصلی تقسیم 
می شوند. گروه اول کسانی هستند که از تخصیص مستقیم 
اعتبارات بودجه ای یا ســایر منابع ملی ارتزاق می کنند و 
دسته دوم شرکای مالیات تورمی دولت هستند و به صورت 
غیرمســتقیم از عملکرد اقتصاد سیاسی برای بهره کشی 
از ســایر اجزای اکوسیســتم تولید و تجارت بهره برداری 
می کنند. برای گروه اول، انتخابات مجلس شورای اسلامی 
در اســفند پارســال هم زمان یک فرصت و تهدید تلقی 
می شــود. فرصت ازاین جهت که نگرش های شــاذ برخی 
از منتخبــان محترم در حوزه اقتصــاد، قطعاً زمینه های 
خارق العاده برای رانت جویی های جدید ایجاد می کند؛ اما 
در مقابل، به همراه منتخبان محترم، گروه های جدیدی از 
ذی نفعان به فضای رقابت برای تصاحب رانت های اقتصادی 

پای خواهند گذاشت.
امروز، حداقل برای نگارنده این سطور که هرگز درگیر 
»تکرار هجاهای همهمه در کشاکش این جنگ بی شکوه*« 
نبوده است، پیش بینی برندگان و بازندگان این نبرد مقدور 
نیست؛ اما آنچه با اطمینان می توان گفت این است که از 
کنار این تدابیر جدید اقتصادی شاهد ظهور چند پرونده 
بزرگ حاصــل از رانت خواهیم بود.برای گروه دوم، یعنی 
شرکای مالیات تورمی دولت، وضعیت قدری مشخص تر و 

چشم انداز قدری روشن تر است. 
ســال ۱۴۰2 بــرای این گروه ســال دشــواری بود؛ 
چراکــه بانک مرکزی با هدف مهار عوامل تورم، نســبت 
به روند تخصیــص اعتبارات بانکی ســخت گیری جدی 
نشــان داد و طبیعتاً کارخانه هایی که سود اقتصادی آنها 
بــه نرخ بهره حقیقی منفی اعتبــارات بانکی متکی بوده 
یا کســب وکارهایی که »مدیریت موجودی در شــرایط 
تورمی« هســته سودآوری آنها را تشــکیل می داده سال 
 سختی را سپری کرده اند؛ اما امید دارند که در فقدان اراده 
سیاســی کلان برای اصلاح ساختارهای اقتصادی کشور، 
امسال سیاست گذار پولی در برابر فشارهای سیاسی تسلیم 
شود و قفل صندوق اعتبارات ارزان قیمت را روی این دسته 

از بنگاه ها بگشاید.
در بخش دیگری از اکوسیستم تولید و تجارت کشور، 
کسب وکارهای کوچکی که در مسیر تشکیل دارایی مولد 
یــا ارتقای بهره وری فاز بوت اســترپ )خودگردانی( را از 
سر می گذرانند، قاعدتاً بیش از هر چیز نگران بحران های 
اجتماعی در افق رویدادهای کشور هستند. این کسب وکارها 
طی سال های اخیر با چهار مخاطره عمده شامل احتمال 
بروز اختلالات گسترده در زیرساخت های فناوری اطلاعات، 
مهاجرت نیروی کار خبره، آســیب بازارهای صادراتی بر 
اثر تنش های سیاســت خارجی و آسیب بازارهای داخلی 
تحت تأثیر بروز تنش های اجتماعی دست به گریبان بوده 
و هستند. هرچند درجاتی از این مخاطرات به طور مستمر 
تحقق یافته اند و این دســته از کسب وکارها را تحت تأثیر 
قرار می دهند، اما انرژی ذخیره شــده در گسل های فعال 
اجتماعی و سیاســی کشــور، منبع نااطمینانی برای این 

دسته از کسب وکارهاست.
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کارگران از ارکان اصلی جهش 
تولید هستند

 افت محسوس قیمت 
برنج در بازار

پژو پارس پرحاشیه و 
غافلگیر کننده!

 تابلوی سرمایه گذاری برق
 راه اندازی می شود

نظام مالیاتی کشور درانتظار تکمیل آخرین 
تکه پازل سیاست های خود است. طرح مالیات 

بر عایدی سرمایه   ...

بازار برنج یکی از بازارهای مواد غذایی و کالای 
اساسی بوده که طی یک سال گذشته نوسانی 
نداشته و آرامش بر آن حکمفرما بوده است...

امسال سال جهش تولید با مشارکت مردم 
اســت که یکی از ارکان اصلی جهش تولید 

کارگران و کارفرمایان هستند...

مدیرعامل شرکت مدیریت تولید، انتقال و 
توزیع نیروی برق ایران )توانیر( گفت: برنامه 

ریزی ما این است که شرایط...
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افزایش ۷۴۰ درصدی درآمدهای مالیاتی دولت طی ۶ سال

  قیمت نفت افزایش یافت
ادامه ارزیابی خطرهای ژئوپلیتیک در منطقه خاورمیانه از سوی 
سرمایه گذاران، سبب شد قیمت  نفت روز سه شنبه از کاهش 

قیمت در معامله های روز پیش دوباره افزایش یابد.
 به نقل از رویترز، ادامه ارزیابی خطرهای ژئوپلیتیک در منطقه 
خاورمیانه از سوی سرمایه گذاران، سبب شد قیمت نفت روز 
سه شنبه )چهارم اردیبهشت (، پس از کاهش در معامله های 
روز پیش، افزایش یابد.قیمت نفت خام شاخص برنت دریای 
شمال روز سه شنبه تا ساعت ۶ و 3۴ دقیقه به وقت گرینویچ با 
۱۸ سنت افزایش به ۸۷ دلار و ۱۸ سنت برای هر بشکه رسید.

در همین حال، نفت خام شــاخص دبلیوتــی آی آمریکا روز 
سه شنبه با ۱۶ سنت افزایش، ۸2 دلار و ۶ سنت برای هر بشکه 
معامله شد.پس از نشانه هایی مبنی بر تأثیر اندک تنش های 
بین ایران و رژیم صهیونیســتی بر عرضه نفت از خاورمیانه، 
قیمت هر دو شــاخص نفت خام در معامله های روز دوشنبه 

)سوم اردیبهشت( 2۹ سنت کاهش یافت.

پاکستان خواهان 
بهره برداری از خط 
لوله گازی

افزایش ۷۴۰ درصدی درآمدهای مالیاتی دولت طی ۶ سال
مرتضی قدیمی  -     درآمدهای مالیاتی دولت طی 6 سال گذشته از ۱۰۹ هزار میلیارد تومان در سال ۱3۹۷ به حدود ۸۰6 هزار میلیارد تومانی رسیده که بیانگر افزایش ۷4۰ درصدی است.

با توجه به تاکید 
اسناد بالادستی بر 

کاهش اتکای کشور 
به درآمدهای نفتی، 

دولت ها از سال ها قبل 
به دنبال افزایش سهم 
سایر درآمدها از جمله 

درآمد مالیاتی بود.

به اصلاحات قانونی است. مهم ترین اصلاحات شامل رفع ابهام از معافیت واحدهای صنعتی و 
معدنی مناطق کمترتوسعه یافته با درآمد ۵۰ هزار میلیارد تومان و افزایش ۱ واحد درصدی 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده با درآمد ۵۵ هزار میلیارد تومان در ســه فصل قابل وصول سال 

مالی ۱۴۰3 است.
گفتنی است، منظور از درآمدهای مالیاتی دو نوع مستقیم و غیرمستقیم است. مالیات های 
مستقیم در ایران عبارت هستند از مالیات بر دارایی، مالیات بر تمبر، مالیات بر ارث، مالیات 
بــر درآمد املاک، مالیات بر درآمد کشــاورزی، مالیات درآمد حقوق مزدبگیران، مالیات بر 
درآمد مشاغل، مالیات بر درآمد اشخاص حقوقی، مالیات بر خانه های خالی و لوکس، مالیات 

بر درآمد اتفاقی )هدیه، جایزه و ...(، مالیات بر جمع درآمد ناشی از منابع مختلف درآمدی.
حقوق و عوارض گمرکی، مالیات بر مصرف، مالیات بر ارزش افزوده )کالاهای خریداری 

شده و تراکنش های بانکی(، انواع مالیات غیرمستقیم را تشکیل می دهند.
علاوه بر این موارد، لایحه مالیات بر عایدی سرمایه )capital gains tax( در سال ۱۴۰۰ 
در مجلس تصویب شد ولی هنوز مورد تأیید شورای نگهبان قرار نگرفته است. طبق این طرح 
از بازارهای غیرمولد و موازی تولید بر اســاس مازاد قیمت فروش دارایی ها نسبت به خرید 

آنها، مالیاتی خاص گرفته می شود.

مالیات در ایران ذیل عنوان درآمدهای جاری دولت قرار می گیرد و 
تقریباً مهم ترین منبع درآمدی دولت محسوب می شود. درآمد مالیاتی 
دولت از دو رکن اصلی مالیات مستقیم و مالیات بر کالا و خدمات 
)غیرمستقیم( تشکیل می شود. مالیات مستقیم نیز خود از سه جز 
اصلی تشــکیل شده که مالیات بر اشخاص حقوقی اصلی ترین آنها 
است، این نوع مالیات از شرکت ها و هر نوع درآمد انتفاعی اشخاص 
حقوقی دریافت می شود. اجزای بعدی نیز مالیات بر درآمد و مالیات 
بر ثروت نام دارند. همچنین یکی از مهم ترین سر فصل ها در مالیات 

غیر مستقیم مالیات بر واردات است.
در این بین با توجه به تاکید اســناد بالادستی بر کاهش اتکای 
کشور به درآمدهای نفتی، دولت ها از سال ها قبل به دنبال افزایش 
سهم سایر درآمدها از جمله درآمد مالیاتی بود. بر همین اساس هم 
از دهه ۹۰ سیاست گذاری ها مبنی بر افزایش درآمدهای مالیاتی از 

طرق مختلف در دستور کار قرار گرفت.
در همین راســتا بررسی ها نشان می دهد که میزان اخذ مالیات 

از ســال ۱3۹۷ تا ۱۴۰2 ســیر صعودی محسوسی یافته است به 
گونه ای که از مالیات ۱۰۹ هزار میلیارد تومانی در ســال ۱3۹۷ به 
مالیات حدود ۸۰۶ هزار میلیارد تومانی رســیده که بیانگر افزایش 

۷۴۰ درصدی است.
این گزاره مهر تأییدی بر افزایش وزن درآمدهای مالیاتی در سبد 
درآمدی دولت و در نتیجه کاهش وابستگی به درآمدهای ناشی از 

خام فروشی انرژی های فسیلی در دهه گذشته می زند.

  سرنوشت مالیات ۱4۰3
طبــق داده های مرکز پژوهش های مجلس، مجموع درآمدهای 
مالیاتی در ســال ۱۴۰3 برابر ۱,2۹۰ هزار میلیارد تومان است. این 
عدد با مصوب بخش اول قانون بودجه )۱3۶۵ هزار میلیارد تومان( 
سازگار نیست. بدون مالیات بر واردات، این درآمدها به ۱,۱۴۷ هزار 
میلیارد تومان می رسد. نسبت به عملکرد سال ۱۴۰2، این رقم ۴2+ 
افزایش داشته است. البته، بخشی از افزایش درآمدهای مالیاتی مربوط 

   لوازم خانگی و پوشاک صدرنشین قاچاق به تهران
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران از احیای 2۰۰ واحد راکد در 
تهران در سال گذشــته و برنامه ریزی برای احیای حداقل 2۰۰ واحد راکد در سال 
جاری خبر داد و گفت که در سال گذشته بیشتر کالاهای قاچاق کشف شده در گروه 

لوازم خانگی و پوشاک بودند.
محمود سیجانی امروز در نشست خبری اظهار کرد: در حوزه صادرات سال گذشته ۱.۵ 
میلیارد دلار صادرات داشتیم که پیش بینی امسال 2 میلیارد دلار از محل گمرکات 
تهران اســت. البته کالاهای این استان از سایر مرزهای اســتان نیز صادر می شود. 

همچنین ۱۷ درصد صادرات کشور مربوط به صادرات تهران است.
وی همچنین از احیای 2۰۰ واحد راکد در سال گذشته خبر داد و گفت: امسال هم 
برنامه ریزی شده حداقل 2۰۰ واحد راکد دیگر به چرخه تولید برگردد. البته برخی 
از صاحبان واحدها تمایل به احیا ندارند که در این زمینه هم تدابیری در نظر گرفته 

خواهد شد.
سیجانی با بیان اینکه احیای واحدهای راکد در سال گذشته باعث شد تا به صورت 
میانگین ۵ تا 2۰۰ نفر نیروی کار در هر کارخانه مشــغول به کار شوند، تصریح کرد: 
۴۰۰ واحد راکد دیگر در استان تهران داریم که علت راکد بودن آن ها قدیمی بودن 

تجهیزات و سایر موارد است.

مسعودی با بیان این که سخت می توان پیش بینی آینده ارز و طلا در کشور را داشت اما 
اگر اتفاق خاصی رخ ندهد دلیلی برای التهاب بازار و افزایش قیمت وجود ندارد، گفت: عده  
کثیری از تحلیل گران معتقدند که »بحران ها توسط سیاست مداران قابل کنترل است«، 

در نتیجه این افراد روند بازار ارز و قیمت طلا را نزولی می بینند.
عباس مسعودی؛ عضو هیات مدیره اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر تهران 
گفت: قیمت طلا در داخل کشور تحت تاثیر دو مؤلفه قیمت اونس جهانی و نرخ ارز بازار 
آزاد در داخل کشور تغییر می کند. در حال حاضر علاوه بر این دو مولفه، آن چیزی که 
قیمت طلا را تکان می دهد اخبار سیاسی امنیتی و مسائل مرتبط با تنش های منطقه 
است.وی عنوان کرد: زمانی که ایران در پاسخ به حمله جنایتکارانه رژیم صهیونیستی در 
دمشق، عملیات وعده صادق را انجام داد، بسیاری فکر می کردند که نرخ ارز و طلا افزایش 

شــدیدی می یابد، اما در عمل دیدیم که نه تنها نرخ ارز و طلا افزایش نیافت، بلکه روند 
قیمتی در حال حاضر نزولی است.

این کارشناس بازار طلا تصریح کرد: با توجه به اینکه فضای جهانی مقداری متشنج شده 
است، سخت می توان پیش بینی آینده ارز و طلا در کشور را داشت اما اگر اتفاق خاصی 

رخ ندهد دلیلی برای التهاب بازار و افزایش قیمت وجود ندارد.
عضو هیات مدیره اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر تهران ادامه داد: عده ای 
معتقدند که احتمال تشدید تنش های سیاسی و نظامی وجود دارد، در نتیجه این گروه 
افزایش نرخ ارز و طلا را متصور هســتند، اما عده  کثیــری از تحلیل گران معتقدند که 
»بحران ها توسط سیاست مداران قابل کنترل است«، در نتیجه این افراد روند بازار ارز و 

قیمت طلا را نزولی می بینند.

وی عنوان کرد: به صورت مقطعی بازار ارز و طلا تحت تاثیر هیجانات و عوامل روانی قرار 
گرفته و اگر هیجانات و عوامل روانی فروکش کند، مسلماً شاهد کاهش نرخ ارز و طلا در 

کشور خواهیم بود.
مسعودی ادامه داد: در حال حاضر بسیاری از هیجانات کاذب است زیرا که شاخص های 
اقتصادی خبر از بهبود شرایط اقتصاد کشور و افزایش درآمدهای ارزی کشور می دهند، 

اما هیجانات و عوامل روانی عکس این موضوع را برقرار می کند.
عضو هیــات مدیــره اتحادیــه فروشــندگان و ســازندگان طــلا و جواهــر تهران 
در پایــان تاکید کرد: با توجــه به اینکه هیجانات مقطعی هســتند، بعــد از فروکش 
 هیجانــات التهابات قیمتی فروکش می کنــد و نرخ ارز و طلا به قیمت شــاخص های

 واقعی اقتصادی باز می گردد.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...
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پیش بینی اکثر تحلیل گران از قیمت طلا و سکه کاهشی است
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اقتصادورزشرونقمییابد
مریم لطفی    |    سرپرست سازمان خصوصی سازی با اشاره به تعامل ارکان مختلف دولت برای واگذاری حداکثری سهام سرخابی ها به دو کنسرسیوم بانکی و 

پتروشیمی، اظهار امیدواری کرد که با این واگذاری و بهره مندی دو باشگاه از سهم تولید محتوا و حق پخش، اقتصاد ورزش نیز از این طریق رونق یابد.

وزیر نفت از علاقه مندی اسلام آباد برای بهره برداری سریع خط لوله صادراتی گاز ایران به پاکستان )آی پی( خبر داد.
 جواد اوجی در حاشیه سفر سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری به اسلام آباد با بیان اینکه طرف پاکستانی مشتاق است هرچه زودتر تزریق گاز به خط لوله آی پی انجام شود، گفت: پاکستان برای تسریع 

در این کار در حال تنظیم قرارداد با شرکت های مختلف است.
وی افزود: با اقدام هایی که انجام خواهد شد، امیدواریم طبق قرارداد بین المللی که بین ایران و پاکستان امضا شده است، در دوران فعالیت دولت سیزدهم شاهد صادرات گاز به پاکستان باشیم.

وزیر نفت که به همراه رئیس جمهوری به پاکســتان ســفر کرده اســت دیروز با مصدق مسعود ملک، وزیر نفت پاکستان دیدار و گفت وگو کرد؛ تحکیم روابط دو کشور به ویژه در بخش انرژی و نفت و گاز از 
مهمترین محورهای مورد تأکید در این دیدار بود.

توسعه همکاری های دوجانبه در حوزه انرژی و صدور خدمات فنی و مهندسی نیز از محورهای مذاکرات روز دوشنبه وزیران نفت ایران و پاکستان به شمار می آید.

پاکستان خواهان 
 بهره برداری از خط

 لوله گازی

 تامین ارز دارو و تجهیزات پزشکی در 
سال ۱۴۰۲ از ۴.۳ میلیارد دلار گذشت

 بانک مرکزی بنا بر ثبت ســفارش ها و اعلام 
اولویت ها و نظر وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو، در سال ۱۴۰۲ برای واردات دارو و تجهیزات 
پزشــکی بیش از ۴ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار 
ارز تامین و پرداخت کرد که رشــد ۲۶ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ داشته است؛ 
همچنین تامین ارز کالاهای اساســی و دارو در 
۳۴ روز گذشته از مرز ۶۳۶ میلیون دلار گذشت.

بــه گزارش از بانک مرکزی، میزان ارز تامین 
شده برای واردات دارو و تجهیزات پزشکی سال 
۱۴۰۱ حدود ۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار بود 
که این رقم از ابتدای فروردین تا پایان اســفند 
۱۴۰۲ بــه بیش از ۴ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون 

دلار رسید.
تامین ارز ســال ۱۴۰۲ بانــک مرکزی برای 
واردات دارو و تجهیزات پزشــکی در مقایسه با 
سال گذشــته آن )۱۴۰۱( از رشد ۲۶ درصدی 

برخوردار بوده است.
بر اساس این گزارش، بانک مرکزی از ابتدای 
فروردین تا دیروز ســوم اردیبهشت ۱۴۰۳ نیز 
بیــش از ۳ میلیارد و ۱۴۳ میلیون دلار ارز برای 
چهــار گروه کالاهای اساســی و دارو، تجاری و 
بازرگانــی، واردات در مقابل صادرات و خدمات 

تامین کرده است.
کالاهــای تجاری و بازرگانی با یک میلیارد و 
۸۵۴ میلیون دلار بیشترین حجم را با میانگین 
نرخ ۴۱ هزار تومان به خود اختصاص داده است.

کالاهای اساســی و دارو با ۶۳۶ میلیون دلار 
در رتبه بعدی قرار دارد؛ ۵۶۱ میلیون دلار از این 
گروه به کالاهای اساسی و کشاورزی شامل گندم، 
دانه های روغنی و نهاده های دامی و ۷۵ میلیون 
دلار دیگر نیز به دارو، مواد اولیه دارو و تجهیزات 

پزشکی تخصیص داده شد. 

 یک هزار خودروی برقی در صف دریافت 
پلاک تاکسی

 سرپرســت ســـازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شــهر تهران با بیان اینکه یک هزار 
خودروی برقی وارداتی به شهر تهران پلاک ملی 
گرفته اند، گفت: این خودروها استانداردهای لازم 
را از مراجع ذی صــلاح اخذ و در صف دریافت 

پلاک تاکسی هستند.
شــادی مالکی افزود: برقی ســازی خودرو و 
تاکســی یک پروژه ملی است که از سوی دولت 
در دســتور کار قرار گرفت و ما نیز در این راستا 
با وزارت صمت و خودروســازان داخلی در بحث 
واردات خودروهای برقی کار را شــروع کردیم و 
از سوی دیگر شهرداری تهران هم راستا اقدام به 

وارادت خودروی برقی کرده است.
وی ادامه داد: امسال شاهد وارد شدن ۲۵ هزار 
خودروی برقی ســدان و ۲ هزار و ۵۰۰ تاکسی 
برقــی و ۱۰ هزار ون برقــی و ۲۷ هزار و ۵۰۰ 
خودروی برقی از طریق خودروسازان داخلی ذیل 
توافق نامه با وزارات صمت خواهیم بود و در کل 
نزدیک به ۶۰ هــزار خودروی برقی وارد ناوگان 

حمل و نقل عمومی تهران می شود.
به گفته مالکی، از هفته گذشته تاکنون قرارداد 
نزدیک به ۱۰ هزار خودرو با خودروسازان داخلی 
منعقد کردیم و یک هزار دستگاه خودرو نیز هم 
اکنون در تهران است؛ این خودروها پلاک ملی 
گرفته اند و در صف دریافت پلاک تاکسی هستند.

تاکیــد کــرد: خودروهــای وارداتــی  وی 
اســتانداردهای لازم را از مراجــع ذی ربــط را 
دریافــت کرده انــد و از چند روز آینده ثبت نام 
از تاکســیرانانی که خودروی فرســوده دارند را 

آغاز می کنیم.
مالکی یادآور شد: به ازای خروج یک دستگاه 
خودروی فرســوده یک دســتگاه تاکسی برقی 
جایگزین می شــود و به محــض دریافت پلاک 
تاکسی، این خودروها فعال می شوند و حتی مسیر 

حرکت آنها هم مشخص شده است.
وی در مورد حدود قیمت تاکســی برقی هم 
گفت: قیمت توسط ســازمان حمایت و توسط 
وزارت صمت اعلام می شود اما بین یک میلیارد 
تا یک میلیارد و ســیصد میلیون تومان براساس 

نوع خودرو متفاوت است.
سرپرســت ســـازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شــهر تهران افزود: تسهیلاتی برای 
راننــدگان از طریق شــهرداری و انعقاد قرارداد 
بــا صندوق کارآفرینی امید بــا کارمزد پایین و 
بازپرداخــت پنج ســاله در نظــر گرفته ایم و از 
طریق ماده ۱۲ هم یارانه ای هم از ســوی دولت 
داده می شــود که قیمت خودرو برای تاکسیران 

منطقی شود.
مالکی در مورد ایســتگاه های شارژ خودروی 
برقی هــم اضافه کرد: هم اکنون ۱۵ ایســتگاه 
در شــهر تهران با ۷۴ نازل داریــم که تا پایان 
امســال ۹۳۰ نازل دیگر در قالب ۹۶ ایســتگاه 

نصب می شود.
وی در مورد خدمات پس از فروش خودروهای 
برقی هم تاکید کرد: خودروســازان متعهد شده 
انــد که بــه ازای هر ۳۳۰ خــودرو یک بخش 
تعمیرگاهی داشــته باشــند ضمــن اینکه نرخ 
کرایه هم براســاس لایحه ای که به شورای شهر 
 ارسال می شود، مشــخص خواهد شد.۸۰ هزار

 تاکســی در تهران فعال اســت که نیمی از این 
تعداد فرسوده است. 
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به گــزارش از وزارت اقتصاد، ابراهیم بازیان، در یک برنامه تلویزیونی 
درباره واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در فرابورس، اظهار کرد: 
اتفاق خوبی که رقم خورد، انتظاری بیش از دو دهه برای واگذاری سهام دو 
باشگاه مهم در عرصه ورزش به ویژه فوتبال کشور بود که در ادوار مختلف 

مورد توجه، اهتمام و تصمیم دولت ها بوده است.
وی افزود: اگر این روند ۲۰ ساله را به چهار دوره تقسیم کنیم، دوره اول 
از ســال ۸۴ با مصوبه هیات وزیران درباره واگذاری این دو باشگاه اهتمام 
شد و با یک دوره فَترت در سال ۸۸ بر اساس قانون اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساسی جان تازه ای گرفت و این دو مجموعه در لیست واگذاری شرکت های 
دولتی قرار گرفتند. در مقطع دوم سهام دو باشگاه چهار بار عرضه شد، اما به 
دلیل اقتضائات ناظر به یافتن شرکای راهبردی و استراتژیک در این حوزه 
به اضافه ملاحظاتی که خریداران یا بعضاً طرف فروش داشت، با وجود این 

که مزایده عمومی انجام شد، اما به نتیجه نرسید.
معاون وزیر اقتصاد یادآوری کرد: دوره سوم واگذاری با پذیرش این دو 
باشگاه بزرگ در بازار سرمایه؛ در فرابورس و درج نماد این دو باشگاه آغاز 
شد و بلافاصله بعد از درج نماد در سال ۱۴۰۱، ۱۰ درصد هر کدام از این 
نمادها به مرحله عرضه گذاشته شد که پنج درصد از سهام هم پرسپولیس و 
پنج درصد از سهام استقلال قرار بود که در قالب سهام ترجیحی به کارکنان 
و به نوعی مستخدمین دو باشگاه واگذار شود؛ همچنین در عرضه اول؛ ۱۰ 
درصد هر کدام از باشگاه ها در فرابورس به مردم عرضه عمومی و انجام شد.

بازیان ادامه داد: بنا بر این شد که ۵۱ درصد این دو باشگاه در مزایده 
مرحله چهارم عرضه شود که قبل از عید، یعنی ماقبل این مزایده ای که 
همین روز گذشته برگزار شد، ۵۱ درصد دو باشگاه عرضه شد، اما به جهت 
پاره ای مشکلات و مسائل، به جهت سیاست های مردمی دولت سیزدهم در 
واگذاری ها، حساسیت هایی که واگذاری این دو باشگاه داشتند، همچنین 
ضرب الاجل زمانی AFC برای خروج مدیریت دولتی در دو باشگاه داشتند، 
هیات دولت مصمم بود متناسب با اقتضائات و شرایطی تدبیر دیگری در 

واگذاری داشته باشد تا به نقطه موفقیت برسیم.

  آیا با این واگذاری ها مشکلات AFC برطرف می شود؟
وی در پاسخ به این سوال که آیا با این واگذاری ها مشکلات AFC برطرف 
می شود؟، تاکید کرد: نه تنها مشکلات AFC برطرف می شود، بلکه ما در این 
عرضه پایانی، چند اتفاق متفاوت را شــاهد بودیم، اولاً این که ۱۰ درصد 
دو باشــگاه که عرضه شده بود، امروز ۸۵ درصد سهام یعنی همه آن چه 

که سهام دولت بود منهای پنج درصدی که برای سهام ترجیحی کارکنان 
و مستخدمین مجموعه منظور شده بود، بر اساس قیمت تابلوی بازار در 

زمان مناسب خود واگذار شود.
سرپرست سازمان خصوصی سازی واگذاری حداکثری سهام عدالت در 
این دو باشگاه را نشانه مثبت از رویکرد مردمی سازی اقتصاد از سوی دولت 
برشمرد و تاکید کرد: امسال سال جهش تولید و مشارکت مردم است و 
قطعاً رهاورد اقتصاد مردمی؛ موفقیت ها، بهره وری های خیلی بیشتر، توفیقات 
متفاوت خواهد بود.بازیان اضافه کرد: ۸۵ درصد از ســهام دو باشگاه را به 
صورت رقابتی، کاملًا شفاف و در جریان بازار سرمایه حتی بالاتر از قیمت 

پایه ای که اعلام شده بود، عرضه کردیم.
وی درباره ینکه گفته می شود پیش از مزایده با خریداران توافق شده 
بود، توضیح داد: یکی از وظایف سازمان خصوصی سازی به عنوان متولی 
واگذاری، بازاریابی و مذاکره با مشــتریان راهبردی استراتژیک است که 
اتفاقــاً نکته عزیمت موفقیت ما در این مرحله پایانی همین بود؛ ناظر به 
مشتریانی که هم مناسبات می توانند در مالکیت و مدیریت،گ ایجاد کنند 
و هم دغدغه هایی که در جامعه ما در بخش هواداران، مدیران، بخش های 

فعال در ورزشگاه داشتند تا حدودی رفع و رجوع کنند.

  واگذاری حداکثری سهام دولت به دو کنسرسیوم
سرپرست سازمان خصوصی سازی با اشاره به واگذاری ۸۵ درصد سهام 
استقلال و پرسپولیس به دو کنسرسیوم اظهار کرد: سهام دولت به صورت 
حداکثری به دو کنسرسیوم، قدم ما از دولتی بودن اینها فاصله گرفتیم و با 
این نگاه واگذاری حداکثری سهام دولت به دو کنسرسیوم؛ یک کنسرسیوم 
بانکی و یک کنسرسیوم پتروشیمی انجام شد. نکته قابل توجه این است 
که در کنسرســیوم بانکی، یکی از بانک های کاملًا غیردولتی یعنی بانک 

شهر پا به میدان گذاشتند.
وی ادامه داد: ســهام دار اصلی بانک شهر، شهرداری تهران است و به 
نوعی شهرداری یک نهاد امور دولتی است و زیرساخت هایی که در امکان 
دستگاه مدیریت شهری است و یکی از فرصت هایی است که می تواند در 

شکوفایی فعالیت های ورزشی این تیم بزرگ و نام آور ایفای نقش کند.
بازیان گفت: همچنین در حوزه خریدار باشــگاه اســتقلال می بینیم 
که یــک مجموعه نفتــی موفق که با یک کنسرســیوم شــرکت های 
 وابســته خود پا بــه میدان گذاشــت، کاملًا با یک نگاه امیــد به آینده 
و با یک نگاه کاملًا متفاوت در مقایسه با گذشته این کار رقم خورد و ما 

امروز شاهد دو مشتری راهبردی هستیم.

  دو روز آینده مراسم قرارداد واگذاری امضا می شود
وی ادامــه داد: امیدواریم ظرف دو ســه روز آینده که مراســم امضای 
قراردادهای واگذاری خواهد بود، شاهد این تحول تاریخی در واگذاری این 

دو باشگاه بزرگ و نام آور کشور باشیم.
سرپرست سازمان خصوصی سازی همچنین در خصوص واگذاری و ارزش 
سهام هر یک از دو باشگاه هم، اظهار کرد: قیمت گذاری روند خود را بر اساس 
شرایط حاکم بر بازار سرمایه داشت و همان طور که در رسانه ها اعلام شد، 
قیمت پایه هر سهم باشگاه پرسپولیس در روز قبل از عرضه؛ سه هزار و ۵۷۰ 
ریال اعلام شــد که این سهم در روز عرضه با یک عدد قابل توجه افزایش؛ 
سه هزار و ۵۸۰ ریال عرضه شد، یعنی تقریباً حدود ۹ میلیارد تومان بالاتر 
از قیمت پایه و واگذاری آن با رقم سه هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان انجام شد، 
البته با توجه به این که در شرایط واگذاری؛ ما ۱۰ درصد حِصه نقدی را فردا 
دریافت می کنیم، مابقی را در ۱۲ قسط شش ماهه، شش ساله خواهیم داشت 

که رقم نهایی این باشگاه به پنج هزار و ۷۷۰ میلیارد تومان خواهد رسید.
بازیان ادامه داد،: باشگاه استقلال هم به ازای هر سهم قیمت روز عرضه 
که سه هزار و ۴۶ ریال است، دو هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان عرضه شد که با 
آن احتساب دوره پرداخت اقساط؛ پنج هزار و ۳۸ میلیارد تومان قیمت آن 
خواهد بود. با این حساب، ما تقریباً نزدیک ۱۱ هزار میلیارد تومان، قیمت 
فروش سهام این دو باشگاه را در روز نهایی دریافت اقساط محاسبه می کنیم 
و دریافت خواهیم کرد که ۱۰ درصد آن نقدی است که فردا واریز می شود 

و مابقی در یک دوره زمانی شش ساله انجام می شود.

  نظارت ۶ ساله در تصمیمات اساسی سرخابی ها
معاون وزیر اقتصاد با اشــاره به رویکرد جدی سازمان خصوصی سازی 
اقدامــات پیش از واگــذاری حین قرارداد و بعــد از آن تاکید کرد: بعد از 
واگذاری، دوره نظارت ۶ ساله در تصمیمات اساسی راجع به پیشبرد اهداف 

بنگاه خواهیم داشت.
وی اضافه کرد: یک بحث مالکیت اینها بود که تقریباً با این عرضه منتقل 
می شــود؛ یک بحث مدیریت اینهاست که در یک مرحله بررسی اهلیت و 
صلاحیت آن هم در سازمان، در کمیته تخصصی با حضور دستگاه های مرتبط، 
هم در ســازمان های فرابورس به لحاظ کفایت مالی و بحث های مربوط به 
صلاحیت های حوزه موضوع بررسی سازمان فرابورس مورد بررسی قرار گرفت.

سرپرست سازمان خصوصی سازی گفت: دوره مدیریت این مجموعه وارد 
یک عرصه جدیدی خواهد شد و بسیاری از موضوعات و مسائل، ناظر به دوره 
مدیریــت خواهد بود که طبیعتاً هم حوزه ورزش و مجموعه وزارت ورزش 
تکالیف قانونی خود را در نظارت بر این حوزه خواهد داشت، هم ما به عنوان 

سازمان واگذار کننده تا پایان دوره اقساط این نظارت را باید انجام دهیم.
بازیان توضیح داد: یک مرحله از بررســی اهلیت داوطلبان برای در واقع 
احراز مالکیت در سازمان خصوصی سازی انجام می شود و ما دراین مرحله 
ناظر به بررسی شرایط به مدیریتی و فنی این مجموعه هایی که اعلام آمادگی 
می کنند، اظهار نظر می کنیم و بخشی از این اهلیت را به لحاظ بحث های 
مالی، سازمان فرابورس انجام می دهد، که برای این دو تا کنسرسیوم انجام شد.

وی با بیان اینکه بخشی از اهلیت ها ناظر به مدیریت این باشگاه خواهد بود، 
اضافه کرد: مالکیت و سرمایه گذاری بیشتر ناظر به توانمندی در حوزه بنگاه 
داری و در حوزه مباحث اقتصادی، مدیریتی و به هر حال تجربه برخورد با 
یک سرمایه عظیم ملی در این سطح است که این موارد بررسی و احصا شد.

  بهبود اقتصاد ورزش
سرپرست سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه هماهنگی خوبی میان 
وزارت ورزش و وزارت اقتصاد انجام شد، گفت: با این ویژگی هایی ۸۵ درصد 
از ســهام دو باشگاه به مجموعه هایی واگذار شد که امید و نشاطی را ایجاد 
می کنند؛ هواداران پرسپولیس و استقلال هم با نگاه امیدوارانه به آینده این 

دو باشگاه دارند.
وی تاکید کرد: دولت سیزدهم ادعا می کند و افتخار می کند که پروژه های 
نیمه تمام را تمام می کند؛ در سازمان خصوصی سازی هم در حوزه واگذاری 
پروژه های نیمه تمامی داریم؛ امروز با این واگذاری دولت یک برگ برنده ای 

را در حوزه واگذاری ها دستش گرفت.
بازیان اظهار کرد: با نگاه امیدوارانه ای که هم در باشــگاه پرسپولیس و 
استقلال و هم در فضای مدیریت ورزش کشور ایجاد شده و ناظر به تدابیری 
است که دراین مدت انجام شد، امیدوار هستیم که در آینده اخبار خوبی از 

حوزه مجموعه مالکین جدید این مجموعه ها داشته باشیم.
سرپرست ســازمان خصوصی سازی با اظهار امیدواری نسبت به بهبود 
اقتصاد ورزش و بهره بردن دو باشگاه از تولید برنامه و حق پخش، گفت: بعد 
از این مدت، این روز را به عنوان یک روز تاریخی در کشور و واگذاری این 
دو باشگاه مهم خواهیم داشت و این امکان پذیر نبود جز در یک تعامل همه 

جانبه و هم سو در جهت انجام یک اقدام بزرگ مردمی.

یک بحث مالکیت اینها 
بود که تقریباً با این 

عرضه منتقل می شود؛ 
یک بحث مدیریت 

اینهاست که در یک 
مرحله بررسی اهلیت 
و صلاحیت آن هم در 

سازمان، در کمیته 
تخصصی با حضور 

دستگاه های مرتبط، 
هم در سازمان های 

فرابورس به لحاظ کفایت 
مالی و بحث های مربوط 
به صلاحیت های حوزه 

موضوع بررسی سازمان 
فرابورس مورد بررسی 

قرار گرفت.

کارگران از ارکان اصلی جهش تولید هستند
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در ســال رشــد تولید و مهار تورم 
اقدامات ارزنده ای انجام شد و در تمام بخش ها رشد تولید داشتیم، گفت: امسال سال 
جهش تولید با مشــارکت مردم است که یکی از ارکان اصلی جهش تولید کارگران 

و کارفرمایان هستند.
ســید صولت مرتضوی پس از تجدید میثاق کارکنــان وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با آرمان های امام خمینی )ره(، اظهار داشت: در آغاز هفته کارگر توفیق داریم 
تا در حرم حضرت امام خمینی )ره( حاضر شویم تا تجدید میثاقی با آرمان های امام 
)ره( و رهبر فرزانه انقلاب اسلامی داشته باشیم.وی افزود: امسال هفته کارگر پس از 
۲ حادثه مهم طبیعی به وقوع پیوسته است؛ نخست روز قدس که جلوه ای دیگر پیدا 
کرد و تبدیل به هفته جهانی قدس شد. اتفاق دیگری که رخ داد کار بزرگی بود که 
رزمندگان اسلام در سپاه انقلاب اسلامی انجام دادند آن هم تحقق وعده صادق بود، 
البته این اقدام بخش اندکی از توان دفاعی جمهوری اسلامی ایران بود که به فضل 

الهی در یک اقدام بسیار موثر ابهت پوشالی را در هم فرو ریختند.
وزیــر کار گفت: امام ما در جغرافیای سیاســی، دفاعی و اداری جهان طرحی نو 
درانداختند و هیچ واژه ای در بیان این همه منزلت امام )ره( بالاتر از بیانات مقام معظم 
رهبری نیست که فرمودند امام روح خدا بود در کالبد زمان و روح خدا فانی ناپذیر 
اســت. اکنون راه امام راه ماست. هدف امام هدف ماست. امیدواریم ایران همواره در 
نسل های مختلف پایدار و ماندگار باشد.مرتضوی بیان کرد: نکته دیگر شعار سال است 

که مقام معظم رهبری فرمودند. امسال سال جهش تولید با مشارکت مردم است. یکی 
از ارکان اصلی جهش تولید که امروز گرد هم آمدند کارگران و کارفرمایان هستند. 
در سال رشد تولید و مهار تورم اقدامات ارزنده ای صورت گرفت و در تمام بخش ها 
ما رشد تولید داشتیم و این را نه تنها مراکز داخلی بلکه مراکز خارجی مانند بانک 

جهانی نیز به آن اذعان دارند.
وزیر کار تصریح کرد: در ســال ۱۴۰۲ میانگین ۶ درصد رشد اقتصادی داشتیم 
و تورم نیز سیر نزولی را طی کرد. نکته دیگر موضوع تجلیل از کارگران است. نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران هم به کار و هم به کارگر ارج می نهد و من به عنوان 
کوچک تریــن کارگزار ایــران در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تمام افتخار به 
دست کارگران بوسه می زنیم. تمام تلاش دولت این است که بتوانیم معیشت جامعه 

کارگری را ارتقا دهیم.
وی درباره اقدامات صورت گرفته در این حوزه گفت: با مشــارکتی که با شرکای 
خود در شورای عالی کار داشتیم توانستیم برای سال ۱۴۰۳ نزدیک حقوق کارگران 
را افزایش دهیم. دولت و وزارت تعاون برای بهداشــت و درمان کارگران برنامه های 
متنوعــی دارد. تقریبا در تمام کارگاه های دارای ۵۰ کارگر مراکز بهگر، پزشــکی و 

درمانی طراحی شده است.
مرتضوی تاکید کرد: تمــام جامعه ایرانی )۹۰ درصد( امروز از بیمه درمانی پایه 
برخوردار هستند و وزارت تعاون برای بازنشستگان تامین اجتماعی و کشوری بیمه 
تکمیلی پیش بینی شده که روز گذشته در هیات امنا برای آن تصمیم گیری شد تا 

۳۵ درصد خدمات و منابع بیمه های تکمیلی افزایش پیدا کند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تامین معیشــت با اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی عملیاتی شده است و در مرحله نخست طرح فجرانه اقداماتی خوبی انجام 
دادیم. در اجرای قانون جوانی و جمعیت تعداد یک میلیون مادری که باردار یا دارای 
کودک شیرخوار در دهک یک تا سه درآمدی قرار دارند تحت پوشش های ویژه قرار 

گرفتند و اقدامات مهم و موثر دیگری صورت خواهد گرفت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/05
شماره : 1623

آمریکا، چین و روسیه؛ رکوردداران هزینه نظامی
بر اساس تحقیقات بین المللی، هزینه های نظامی جهانی در سال گذشته میلادی 
بیشترین افزایش را از سال ۲۰۰۹ داشته و کشورهای آمریکا، چین و روسیه بیشترین 
هزینه نظامی را در سال گذشته داشته اند.موسسه تحقیقات صلح بین المللی استکهلم 
اعلام کرد که هزینه های نظامی جهانی در سال ۲۰۲۳ به بالاترین میزان خود یعنی 
۲.۴۴۳ تریلیون دلار رسید که بیشترین افزایش سالانه از سال ۲۰۰۹ تاکنون محسوب 
می شــود.بر اســاس داده های گردآوری شده توسط این موسسه، هزینه ها نسبت به 

سال ۲۰۲۲ به میزان ۶.۸ درصد افزایش داشته است.هزینه های نظامی جهان برای 
نهمین سال متوالی افزایش یافت و در هر پنج منطقه جغرافیایی تعریف شده توسط 
این موسســه و به ویژه در اروپا، آسیا و اقیانوسیه و خاورمیانه افزایش یافت.مخارج 
نظامی به عنوان درصدی از تولید ناخالص داخلی جهانی در سال ۲۰۲۳ به ۲.۳ درصد 
افزایش یافت. بیشترین هزینه نظامی ثبت شده مربوط به آمریکا، چین، روسیه، هند 
و عربستان سعودی بود که مجموعا ۶۱ درصد از هزینه های نظامی جهان را تشکیل 

می دادند.ایالات متحــده و چین به ترتیــب ۹۱۶ و ۲۹۶ میلیارد دلار به ارتش خود 
اختصاص دادند.به نقل از بیزنس، نان تیان، محقق ارشد برنامه هزینه های نظامی و 
تولید تسلیحات موسسه تحقیقات صلح بین المللی استکهلم گفت: »افزایش بی سابقه در 
هزینه های نظامی پاسخی مستقیم به وخامت جهانی در صلح و امنیت است. دولت ها 
قــدرت نظامی را در اولویت قرار می دهند، اما در معرض خطر مارپیچ اقدام-واکنش 

در چشم انداز بی ثبات ژئوپلیتیکی و امنیتی فزاینده ای هستند.«
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پژو پارس پرحاشیه و غافلگیر کننده!

ابوالفضل حمیدی   |     طی روزهای اخیر فیلم های متعددی در فضای مجازی پخش شده که نشان می دهد، ثبت نام کنندگان خودرو 
پژو پارس که با افزایش 50 درصدی قیمت ها روبه رو شدند، بشدت از اقدام شرکت ایران خودرو، ابراز گلایه می کنند و حتی برخی 

از آنها در حال گریه هستند.
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 رئیس سازمان برنامه و بودجه کشورمان، ضمن با اهمیت دانستن نشست سالانه کمیسیون همکاری های اقتصادی آسیا و اقیانوسیه )اسکاپ(، بر ضرورت استفاده حداکثری از ظرفیت 
این نهاد بین المللی در اجرای برنامه های توسعه و پیشرفت کشور تأکید کرد.

به گزارش از سازمان برنامه و بودجه، »داود منظور« معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور که بنا به دعوت معاون دبیرکل سازمان ملل متحد و مدیر اجرایی اسکاپ، 
برای شرکت در هشتادمین اجلاس سالانه اسکاپ به بانکوک سفر کرده است، با مدیرکل غرب آسیای وزارت خارجه تایلند دیدار کرد.

منظور در این دیدار، ضمن با اهمیت دانستن نشست سالانه کمیسیون همکاری های اقتصادی آسیا و اقیانوسیه )اسکاپ(، بر ضرورت استفاده حداکثری از ظرفیت این نهاد بین المللی 
در اجرای برنامه های توســعه و پیشــرفت کشــور تأکید کرد.در ادامه این دیدار، آقای واراووت، مدیرکل غرب آسیای وزارت خارجه تایلند، ضمن اشاره به وضعیت ملتهب خاورمیانه، پرهیز 

طرف های درگیر از افزایش تنش در منطقه را مورد تأکید قرار داد.

استفاده حداکثری 
از ظرفیت »اسکاپ« 
برای اجرای برنامه های 
توسعه ای کشور

 عرضه ۱500کیلو زعفران فردا در بورس کالا
در راستای سیاست فروش شفاف زعفران در 
بورس و اســتقبال متقاضیــان در عرضه زعفران 
در فروردیــن ماه، ۱۵۰۰ کیلــو زعفران دیگر از 
زعفران های ســال ۱۴۰۱ تعاونی های روستایی، 
فردا در بورس کالا عرضه خواهد شــد. بر اساس 
اعلام سازمان تعاون روستایی این سبد زعفران که 
مربوط به تولیدات استان خراسان رضوی در سال 
۱۴۰۱ است، با قیمت پایه ۹۴ میلیون تومان در 
ازای هر کیلوگرم و با حداقل خرید ۱۰ کیلوگرم با 
شرایط اعلامی مندرج در آگهی بورس کالا، فردا 
چهارشــنبه پنجم اردیبهشت ماه توسط سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی ایران  عرضه می شود.

براساس اطلاعیه عرضه بازار فیزیکی بورس کالا، 
عرضه سبد زعفران محصول تولید سال ۱۴۰۱ بر 
پایه اســتاندارد ملی ایران )شامل رشته ای بریده 
درجه یک ۳۹/۶ درصد، رشته ای بریده درجه دو 
۸۱/۲۲ درصد، رشــته ای بریده درجه سه ۷۳/۲۶ 
درصد، رشته ای درجه یک ۳۲/۲۱ درصد، رشته ای 
درجه دو ۶۰/۱۹ درصد، رشته ای درجه سه ۱۰/۳ 

درصد و زعفران دسته ای ۰۵/۰ درصد( است.

 مهلت یک هفته ای به سکوهای اینترنتی 
برای احراز هویت مالک و کدپستی املاک

مدیرکل دفتــر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی به ســکوهای اینترنتی برای ایجاد 
بخشــی در ســایت خود به منظور احراز هویت 
مالک و کدپســتی املاک هشــدار داد و گفت: 
مهلــت یــک هفته ای بــه این منظــور در نظر 
گرفته شــده و در صورت عــدم انجام آن، بخش 
مســکن این سایت ها مسدود می شود.»ابوالفضل 
نوروزی« با اشــاره به سوء استفاده برخی دلالان 
و ســوداگران از سایت های »شــیپور«، »دیوار« 
 و ســایر پلتفرم هایی که در زمینه انتشار آگاهی

 املاک فعالیت  می کنند، افزود: شاهدیم این افراد 
بعضی ملک هایی که به هیچ عنوان وجود خارجی 
ندارد، در این ســکوها آگهی کــرده و به صورت 
گســترده و با هماهنگی یکدیگر به قیمت سازی 
می پردازند.وی گفت: طبق تاکید شــورای عالی 
مســکن، هر ملکی که بخواهد در ســامانه ها و 
سکوهای انتشار آگهی ثبت شود، باید ابتدا احراز 

هویت مالک و کدپستی آن انجام شود.

اتخاذ رفتار سوداگرانه 
توسط افراد، نقش اساسی 
در افزایش جهشی قیمت 

اقلام در بازه های زمانی 
مختلف دارد و به طورکلی 
افرادی مشمول مالیات بر 
عایدی سرمایه می شوند 

که در فعالیت های 
اقتصادی غیرمولد مانند 

خرید و فروش مسکن، 
خودرو، طلا و ارز، مشغول 

هستند.
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این اتفاق دو نگاه فکری را ایجاد کرده است. ایران خودرویی ها می خواهند این گونه القا کنند که اکثر کسانی که در حال گریه 
هستند، دلالان و سودجویانی هستند که می خواهند با جنجال آفرینی، وزارت صمت و سایر ارگان ها را تحت تأثیر قرار دهند تا 
افزایش قیمت اتفاق نیفتد و آنها با قیمت ســال گذشــته به خودروی ثبت نامی خود برسند. در خیلی از کانال های تلگرامی این 
ادبیات پرتکرار شده اما نگاه دیگر این است که ۱۰۰ هزار نفر با شرایط سختگیرانه ای که وزارت صمت اعلام کرده بود، در سامانه 
یکپارچه خودرو برای پژو پارس ثبت نام کردند و اکنون ضمن مواجهه با خلف وعده شرکت ایران خودرو، با گرانی ۱۶۰ میلیون 
تومانی این خودرو روبه رو شدند؛ لذا تنها راهکار آنها برای برون رفت از شرایط فعلی، پناه بردن به دستگاه های دولتی چون وزارت 
صمت و سازمان تعزیرات حکومتی است. محمدعلی اسفنانی، سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی مبنی بر اینکه آیا این سازمان 
می تواند به مردم کمک کند تا آنها بتوانند از معضل پیش آمده عبور کنند، گفت: بر اســاس رأی دیوان عدالت اداری، ســازمان 
تعزیرات حکومتی، صالح به رسیدگی در پرونده های عدم تحویل خودرو تشخیص داده نشده و همچنین اعلام شده که دادگاه های 
حقوقی در زمینه پرونده های عدم تحویل خودرو صلاحیت رسیدگی دارند؛ لذا با وجود تمایل به کمک و حل وفصل چالش پیش 

آمده، از نظر قانونی این سازمان نمی تواند هیچ اقدامی انجام دهد و عملًا دادگاه های حقوقی مسئول پیگیری هستند.
 او با بیان اینکه مردم می توانند در دادگاه، طرح دعاوی کنند و پیگیر خواسته و مطالبات خود باشند،  تصریح کرد: معتقدم به 

جای دادگاه، ثبت نام کنندگان پژو پارس و مسئولان ایران خودرو تعامل و این ماجرا را حل کنند. البته 
وزارت صمت به عنوان مجموعه ای که به خودروسازان مجوز پیش فروش را داده است می تواند هر دو 
گروه را به آرامش دعوت کند و با گفتمان شرایطی را فراهم کند که طرفین رضایت داشته باشند.

سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی اظهار داشت: ثبت نام کنندگان و شرکت ایران خودرو باید 
طبق قرارداد عمل کنند و خارج از آن تخلف محســوب می شــود. همان طور که متقاضی باید به 
خودروســاز پول پرداخت کند، خودروساز هم مکلف است که نسبت به تأمین خودروی متقاضی 
اقدام کند. او گفت: توصیه می کنم برای آنکه پرونده این موضوع بســته شود،  ایران خودرو همان 
روندی را در پیش بگیرد که خودروسازان جهانی دنبال می کنند؛ حرکت به این سمت، می تواند 

رضایت حداقلی مردم را تأمین کند. 
تمام شرکت های خودروساز جهانی حتی آنهایی که گران ترین محصول را تولید می کنند،  در 
صورتی که با تأخیر در تحویل و یا افزایش قیمت روبه رو شــوند،  هر قیمتی که نهایی شــود،  از 
ثبت نام کننــدگان خود،  ۳۰ درصد کمتر دریافت و همچنین جریمه تأخیر در تحویل را پرداخت 

می کنند. بدین دلیل خودروساز موظف است خسارت وارده بابت تأخیر را پرداخت کند.
اسفنانی تأکید کرد: در ماجرای پیش آمده، در حق مردم اجحاف و ظلم شده است لذا خودروساز 

باید این موضوع را در قالب پرداخت جریمه تأخیر جبران کند.
روز گذشــته با دو نفر از مدیران شــرکت ایران خودرو تماس گرفتیم و این موضوع را در میان 
گذاشــتیم و آنها در پاســخ تنها وضعیت موجود را تفسیر کردند و یادآور شدند که ما در شرایط 
سخت تحریمی در حال فعالیت هستیم و از آنجا که قیمت ها و هزینه ها افزایش یافته است، مجبور 
به اصلاح قیمت ها شــدیم. آنها اعتقادی به پرداخت جریمه دیرکرد ندارند و باورشــان این است 
که تمام اتفاق ها قانونی است. وزارت صمت نیز تا زمان تنظیم گزارش اظهار نظر رسمی نداشت. 
البته ایران خودرویی ها در برابر انتقادها و نحوه رفتارشان با ثبت نام کنندگان پژو پارس جوابیه ای 
به یکی از خبرگزاری ها ارسال کردند. همچنین در اسفند ماه سال ۱۴۰۱ حدود ۸۰۰ هزار متقاضی 
محصولات ایران خودرو از طریق سامانه یکپارچه تخصیص خودرو درخواست خرید از محصولات 
این شــرکت را داشته اند که بخش قابل توجهی از تقاضاها نیز برای محصول پارس بوده است. با 
وجود اصرار ایران خودرو به توقف تولید پژو پارس به دلیل عدم توانایی در تطابق با استانداردهای 
۸۵ گانه، مدیران وقت وزارت صمت بر اولویت بندی تمامی تقاضاها تأکید کردند و بر همین اساس 
صف طویلی برای خودرو پارس نیز تشــکیل شــد که با توجه به برنامه توقف تولید در پایان سال 
۱۴۰۲ بخش زیادی از تقاضاها منوط به مجوز تولید از ســوی سازمان ملی استاندارد برای ادامه 
تولید در ســال ۱۴۰۳ شده است. همچنین ایران خودرو در جوابیه به یکی از خبرگزاری ها اعلام 
داشــت: طبق روال گذشته، تمامی خودروسازان بهای تمام شده تولید انواع محصولات خود را به 
مراجع ذی ربط ارائه می کنند تا نسبت به نرخ تورم موجود و هزینه های تولید به روزآوری شود. پژو 
پارس نیز به عنوان زیان ده ترین محصول از این قاعده مستثنا نبوده و بر اساس دستورالعمل های 
شورای رقابت و طبق مجوزهای دریافتی از سوی مراجع ذی ربط نسبت به اصلاح قیمت آن اقدام 
شــده است. همان طور که در بخشنامه اولیه سامانه یکپارچه نیز تأکید شده، تمامی خودروهایی 
که در این سامانه اولویت بندی شده اند بر اساس قیمت روز کارخانه تحویل مشتریان خواهد شد 

و به روزآوری قیمت پژو پارس نیز خارج از این دستورالعمل نبوده است.

   مسئولیت با خودروساز است
اعتقاد کارشناسان بر این است که  در ماجرای اتفاق افتاده حق با ثبت نام کنندگان است و ایران 
خودرو در حال شانه خالی کردن از مسئولیت خود است. ایران خودرو بر اساس فروشی که زمستان 
۱۴۰۱  داشت باید خودروهای پژو پارس را سال گذشته به مردم تحویل می داد. اما با وجود آنکه 
می دانست محصولش استانداردهای ۸۵ گانه را با موفقیت پاس نمی کند، نسبت به فروش پژو پارس 
اقدام کرد و حال به دنبال آن است که توپ را در زمین سیاست گذاران بیندازد. این مجموعه اگر 
حسن نیت داشت می توانست دعوتنامه ها برای پرداخت پول را سال گذشته ارسال کند و منتظر 

قیمت های جدید برای سال ۱۴۰۳ نباشد.
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کشاورزی 

مشارکت مردمی 
تضمین کننده امنیت 

غذایی کشور است

 نایب رییس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: نامگذاری امسال به »جهش تولید با مشارکت مردمی« می تواند تضمین کننده افزایش تولیدات کشاورزی و 
امنیت غذایی کشور شود.

هامان هاشمی گفت: سال ۱۴۰۳ با شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« آغاز شد، اما وجه تمایز این شعار با سال  های پیشین تاکید بر مشارکت مردمی در تولید و پیشبرد امور اقتصادی کشور است.
نایب رییس کمیسیون کشاورزی اتاق ایران با بیان اینکه شعار سال ۱۴۰۳ همانند یک دهه گذشته حول محور اقتصادی نامگذاری شده است، اظهار داشت: پیام نامگذاری سال جهش تولید با 
مشارکت مردمی در سنوات گذشته در قانون اساسی بر مبنای اصل ۴۴ قانون اساسی درباره واگذاری کارها به بخش خصوصی رضایت کافی مقام معظم رهبری را جلب نکرده است که امسال قرار است 
این مهم با مشارکت مردمی محقق شود.وی اضافه کرد: طبق قانون یکی از موضوعات مهم کوچک کردن دولت و کاهش هزینه های جاری دولت است که در نهایت باعث سرعت و چابکی بیشتر آن 

شود و بتواند به عنوان بالاترین رکن اجرایی کشور به عنوان کارهای نظارتی و ریل گذاری و تمرکز بر کارهای صحیح داشته باشد.

 در صورت افزایش 
بی منطق قیمت برنج 
در بازار، قطعاً شاهد 

بازگشت رکود به بازار 
این محصول می شویم و 

 تقاضا برای خرید برنج
 کمتر می شود.
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عرضه شفاف فرآورده های نفتی پالایشگاه ستاره خلیج فارس در بورس انرژی

رئیس اتاق بازرگانی گیلان : تمام بدبختی های که در تجارت ایران وارد شده بانک مرکزی است 

مدیر بازاریابی و فروش شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس گفت: محصولات ویژه 
این مجموعه عظیم پالایشی کشور صرفا از طریق بورس انرژی ایران به صورت کاملًا 
شــفاف عرضه، معامله و صادر می شــود و علاوه بر اینکه هیچ واسطه ای در این بین 
دخل و تصرف ندارد، فروش محصولات نیز خارج از بورس انرژی صورت نمی پذیرد.

به گزارش روابط عمومی و بین الملل شــرکت نفت ستاره خلیج فارس، »حسین 
ریاحی« ابراز کرد: پالایشگاه ستاره خلیج فارس به عنوان بزرگ ترین پالایشگاه میعانات 
گازی جهان علاوه بر تولید فرآورده های اصلی ســبد سوخت کشور، محصولات ویژه 
دیگر از جمله انواع نفتا، نفت سفید، حلال ۴۰2، ته مانده برج تقطیر، گاز بوتان و گاز 

مایع را تولید می کند.
وی ادامه داد: فرآورده های اصلی این شرکت از طریق شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران و محصولات ویژه از طریق بورس انرژی ایران به صورت کاملًا 
شــفاف عرضه، معامله و صادر می شــود و علاوه بر اینکه هیچ واسطه ای در این بین 
دخل و تصرف ندارد، فروش محصولات نیز خارج از بورس انرژی صورت نمی پذیرد.

ریاحی افزود: با توجه به توصیه های رهبر معظم انقلاب اسلامی )مدظله العالی( در 
راســتای جلوگیری از خام فروشی و به منظور توسعه زنجیره ارزش و تأمین خوراک 
پتروشــیمی های بزرگ داخلی با دســتورات حاکمیتی از سوی شرکت ملی پالایش 
و پخــش فــرآورده های نفتی ایران، بالغ بر ۱۳7 هزار تــن از انواع نفتی تولیدی این 
پالایشگاه در سالی که گذشت به شرکت های پتروشیمی شازند، تبریز و بوعلی سینا 

به فروش رسیده است.
وی تصریح کرد: در ســال ۱۴۰2 بالغ بر 2 میلیون و 7۰۰ تن انواع فرآورده های 

این پالایشگاه در قالب ۱28 عرضه در رینگ بین الملل بورس انرژی عرضه شده و بالغ 
بر 95۰ میلیون دلار به فروش رسیده است که این فرآیند صادراتی به صورت شفاف 
صورت گرفته است و ارز حاصل از صادرات آن حسب مقررات جاری بانک مرکزی به 

فروش رسیده است.
مدیر بازاریابی و فروش شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس خاطرنشان کرد: با این 
حجم از صادرات تمامی وجوه حاصله در سامانه های اعلام شده از سوی بانک مرکزی 
به فروش رســیده و از اینکه توانسته ایم در ارزآوری در چرخه اقتصادی کشور سهیم 
باشیم، بسیار خرسندیم.وی اضافه کرد: در طی سال گذشته بالغ بر 25 شرکت جدید 
بین الملی به عنوان خریداران محصولات این شرکت اضافه شده است و به عرضه رقابتی 
و شــفافیت در فروش کمک شایانی کرده است و منجر به افزایش فروش، صادرات و 

قیمت گذاری صحیح محصولات نسبت به سنوات پیش شده است.
ریاحی افزود: خریداران حسب نوع فرآورده، محصولات را به صورت زمینی یا دریایی 
دریافت کرده اند و در راســتای تنوع بخشــی به فروش گاز مایع، فروش دریایی این 

فرآورده در حداکثر ظرفیت انتقالی موجود انجام شده است.
وی عنوان کرد: در پی عرضه و معاملات موفق محصولات شرکت نفت ستاره خلیج 
فارس، مدیرعامل محترم بورس انرژی ایران از عرضه های شفاف این مجموعه عظیم 

نفتی تقدیر و تشکر کرده است.
مدیر بازاریابی و فروش شرکت نفت ستاره خلیج فارس گفت: با توجه به دستورات 
حاکمیتی میزان خوراک دریافتی پالایشگاه ستاره خلیج فارس طبق برنامه ریزی های 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران بوده اســت و بیشترین میزان 

فرآورده نفتی تولیدی این پالایشگاه به بنزین تبدیل شده است.
گفتنی اســت با رفع تعهد ارزی ۱۰۰ درصد منابع حاصل از صادرات این شرکت، 
بخش بیشــتر منابع حاصل از این دســتاوردها صرف پرداخت دیون تسهیلات دوران 
ساخت پالایشگاه شده است و منابع ریالی نیز صرف بازپرداخت تسهیلات ریالی، پرداخت 
سود سهام و مخارج جاری شرکت شده است. همچنین در حال حاضر تمام منابع مالی 
این شرکت در بانک های استان هرمزگان مستقر هستند و رسیدگی ها به پرونده های 
مالیاتی شرکت نیز در خود استان انجام می شود و این شرکت با ثبت رکورد در فروش 
فرآورده ها نسبت به سایر پالایشگاه ها طی سال های اخیر، تاکنون منابع قابل توجهی 
را به وصولی های مالیاتی استان افزوده و عملًا به صورت غیر مستقیم منابع بسیاری 

را در اختیار توسعه و آبادانی هرمزگان سرافراز قرار داده است.

گیلان  - خلیل اخوان اصغری / هفتمین جلسه کمیسیون صادرات غیر نفتی گیلان 
به منظور : ”  گزارش عملکرد ۱۴۰2 – پیگیری مصوبات جلســه قبلی کمیســیون و 
ارائه نظرات در مورد حل مشکلات مرزی و گمرکی و آزمایشگاهی با استفاده از شعار 
جهش تولید با مشارکت مردم ” ددر محل سالن اجتماعات اتاق با حضور اعضاء و نیز 

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی استان برگزار شد .
رئیس کمیسیون صادرات غیر نفتی گیلان ”  طی سخنانی با ابراز قدردانی ویژه از 
زحمات و تلاش های رئیس اتاق بازرگانی ، صنایع و معادن و کشاورزی استان طی یک 
ســال گذشــته ، اظهار کرد : از  ” قاسم رضائیان ” که در تمام  فراز و نشیب و سختی 
ها و کارهای عملیاتی با هدف و رفع مشــکلات شهرســتان مرزی  ” آستارا ” حامی و 

پشتیبان بودند، قدردانی می کنم.
فرنگیز رحمانی ” با ابراز ناخرســندی از اینکه ســنگ اندازی و موانع زیاد هست ، 
اعتقاد دارد : ” آدم موفق کســی است که از آجر های که به سمتش پرت میشود زیر 

بنای محکمی بسازد “.
وی هم دلی و هم فکری و تجربیات را مرهمی بر اقتصاد بیمار ایران دانست و تصریح 

کرد  : باید گفتمان جمعی با ذهنی باز و روحیه تیمی آغاز کنیم
ما نماینده اســتان هستیم ، برای اینکه از شعار خارج شویم مشارکت باید مردمی 
باشد ، ولی متاسفانه اتفاقات غیر کارشناسانه ما را عقب انداخت و از نخبگان اقتصادی 

استفاده نمیشود
این فعال بخش خصوصی و عضو اتاق بازرگانی ایران با ابراز خرســندی از این که 
گیلان با داشتن برخی از محصولات مهم مثل : ” چای ،مرغ ، صنوبر ، برنج ، کیوی و 
بادام زمینی ” به عنوان پر بارترین استان در کشور به شمار می آید ، متذکر شد : ما 
اینجا جمع شــدیم که برای رشد اقتصاد و سفره های رنگین مردم تلاش کنیم و اگر 

روزی احساس کنم توانایی انتقال مشکلات استان را ندارم قطعا کنار خواهم کشید.
نائب رئیس کمیســیون صادرات غیر نفتی گیلان نیز طی سخنانی با بیان این که 
تاکنون موضوعات مهم از جمله بندر آســتارا ،قرنطینه حفظ نباتات  جهاد کشاورزی 
را خیلی پیگیری و  سعی کردیم صدای رسایی در اتاق ایران و وزارتخانه ها باشیم به 

شعار سال که جهش تولید با مشارکت مردم است ، اشاره کرد.
مهدی پرورش ” افزود : در اتاق بازرگانی ایران شــروع به هشتک سازی کردیم تا 
بتوانیم در شعار  سال بخش خصوصی را سهیم و مطالبه گری بخش خصوصی از بخش 

دولتی را نهادینه نماییم و طرح سمعکی برای گوش دولتی ها قرار دهیم.

وی معتقد است : جهش تولید با مشارکت با مردم بدون شنیدن صدای آنها محقق 
نمی شود و  باید بخش خصوصی را به رسمیت بشناسند ولی متاسفانه اقتصاد ما بیشتر 

دولتی بوده و بخش خصوصی سهم کمتری دارد.
این فعال بخش خصوصی با بیان این که اتاق بازرگانی در تصمیم گیری ها مشاور سه 
قوه هست ولی کمتر از مشاوره بخش خصوصی استفاده میشود ، تاکید کرد : مشاوره 

ای که بخش خصوصی به دولتی می دهد قطعا مشاوره قوی و تخصصی خواهد بود.
پرورش ، تصریح کرد : الزام و تاکید ما به دولت این است قبل از صدور بخش نامه 
از بخش خصوصی مشاوره گرفته شود و کمیسیون و اتاق ها را به رسمی بشناسند و 

صدای بخش خصوصی را بشنوند.
به گفته وی ، موضوع دوم نوع مطالبه گری اســت وقتی برای اولین بار قائم مقام 
وزیر در جلسه اتاق شرکت کردند نتیجه اش برداشتن عوارض صادرات سیب شد ، راه 
مطالبه گری مهم است و اینکه هر کس انتقادی دارد در کنارش پیشنهادی هم بدهد.

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی گیلان پس از شنیدن این نقطه نظرات 
با بیان این که 2 کلینیک گیاه پزشکی کار خودش را در شهرستان آستارا شروع کرده 
است و دو تا دیگر پای امتحان داریم ، ادامه داد : بحث دیگر گواهی سلامت محصول 
یا کیوارکد اســت که محصولات حتما باید کیوارکد داشته باشند و دو تا اخطار برای 

اولین بار اخطار دریافت سم کیوی در تالش دریافت کردیم.
به گفته رضا غیاثی ” متاسفانه ترویج هورمون توسط سرد خانه ها رواج پیدا کرده 
در صورتی که وقتی آنها از ما محصول را می خواهند ما باید مطابق با انها محصول را 

تولید کنیم و مواد ناشناخته نباید استفاده شود .
وی در انتها با اشــاره به افتتاح ساختمان حدید  حفظ نباتان در شهرستان آستارا 
باتاکید بر این که که ما باید آبروی خود جلوی روسیه حفظ کنیم ، اذعان کرد : مگس 
زیتون در تمام طول سال وجود دارد و یکی از روشها مبارزه این است تله ها را زمان فصل 
زمستان در باغ بگذارید  ولی متاسفانه بخشی از باغداران زیتون رودبار مشارکت ندارند .

مجتبی مرادیان ” به عنوان عضو کمیسیون صادرات غیر نفتی گیلان ، با انتقاد به 
اینکه 9۰ درصد بارهایی که خارج میشود اصلا مال آن کیو ار کد نیست ونظارت باید 

از ابتدا باشد ، پرداخت .
کریم خانی ” دیگر عضو کمیسیون صادرات غیر نفتی گیلان ” طی سخنانی با بیان 
این که اتحادیه اروپا برای ســلامت نسل های آتی سموم را رعایت می کنند و واردات 
محصولات دارای سموم را ممنوع کرده اند که کار بسیار خوبی است ، درخواست کرد 

کشور ما هم نیز برای سلامت نسل آینده با جدیت این امر مهم را اجرا کند به خاطر 
اینکه نسل آینده مریض نشود و قد انسان ها استاندارد جهان را داشته باشند

یک عضو دیگر کمیسیون صادرات غیر نفتی اتاق بازرگانی گیلان طی سخنانی با 
انتقاد از این که بالاترین ســنگ اندازی ها را بخش دولتی ایجاد میکند ، تاکید کرد : 
برای از بین بردن عوامل فساد ،نوبت های گمرکی در مرز آستارا باید اینترنتی کنند.

به گفته داریوش قنبری ” با تاکید بر این که باید اینقدر این مسائل را بولد کنند تا 
ین مشکل حل شود و راننده و تجار نباید در مقابل هم قرار داد ، در بخش دیگری از 

سخنانش نسبت به هزینه های بالا ی آزمایشگاه اعتراض کرد.
رئیس اتاق بازرگانی ، صنایع و معادن و کشاورزی گیلان با بیان این که کشور ما 
برنامه محور نیست و جزیره ای عمل میکنند با اشاره به فساد چای دبش که در سنوات 

گذشته تذکر داده بودم  ، اظهار کرد : مملکت گل و بلبل نیست.
قاسم رضائیان ” با بیان این که درگیری زیاد و زمینه فساد را فراهم می کند ، اضافه 
کرد :  بنده در تمام زمینه ها پیگیر هستم و در طول یک سال مدیریت اتاق بازرگانی 
5 ســاعت نتوانستم برای تولیدی خود وقت بگذاریم و تعیین و تکلیف سرای تجاری 

روسیه را انجام می دهم.
وی خطاب به حضار ، تصریح کرد : همه داخل یک کشتی هستیم ما دیگر اجازه 
نمیدهیم اتاق بازرگانی ، صنایع و معادن و کشاورزی گیلان به قبل برگردد و شخصی 

فکر کند ملک شخصی خودش است ، بنابراین دست و پای الکی نزند
این فعال بخش خصوصی با بیان این که در تمام ساعات شبانه روز پاسخگو هستم 
، متذکر شــد : جلسه بعدی همه را به آســتارا خواهم آورد و در آن جلسه همه شما 
مشکلات خود را بیان کنید و وظیفه این دستگاه هاست که مشکلات شما را بشنوند 

و در رفع آنها تلاش کنند.
رضاییان از نبود پایانه صادرات محصولات کشــاورزی در گیلان گله مندی کرد و 
متذکر شد : کارهای خوبی برای وجود چنین پایانه ای در حال اجراست که امیدواریم 
در ســفر ریس جمهور تصویب را بگیریم ، ضمن این که ۳درصد صادرات مربوط به 
محصولات کشــاورزی است که بیشترین اشتغال مربوط به همین ۳در صد است که 
طی نشســت با رئیس اتاق بازرگانی ایران وزرا و ســران سه قوه ریس سعی داریم که 

برگشت ارز محصولات کشاورزی را حذف نماییم
وی در پایان خطاب به حاضرین ، تصریح کرد : تمام بدبختی که امروز در تجارت 

ایران وارد شده بانک مرکزی است و باعث سو استفاده یک سری دلال شده است.

افت محسوس قیمت برنج در بازار
کریم حسن پور- بازار برنج یکی از بازارهای مواد غذایی و کالای اساسی بوده که طی یک سال گذشته نوسانی نداشته و آرامش بر آن حکمفرما بوده است؛

به طوری که هم اکنون در بازار قیمت برنج طارم و هاشمی به محدوده ۷۰ تا ۹۰ هزار تومان رسیده و انواع دیگر برنج نیز از جمله ندا، فجر و شیرودی نیز با قیمت 
پایین تر به فروش می رسد.

  دیدار رئیس راه و شهرسازی دشتستان 
با فرمانده نیروی انتظامی این شهرستان 

رئیس اداره راه و شهرسازی دشتستان با فرمانده 
نیروی انتظامی شهرستان وجمعی از مدیران این 
فرماندهی دیدار کرد. به گزارش پایگاه خبری وزارت 
راه و شهرسازی از بوشهر، زهرا هوایی رئیس اداره 
راه و شهرسازی شهرستان دشتستان با سرهنگ 
محمودیــان فرمانده نیروی انتظامی شهرســتان 
دیدار کرد.  هوایی در این نشست صمیمی ضمن 
تشکر از دلاوری ها و جان فشانی های سبز جامگان 
نیروی انتظامی برای برقراری نظم و امنیت نظام 
مقدس جمهوری اســلامی ایــران و یاد و خاطره 
شهدای عرصه تأمین نظم و امنیت در کشور بویژه 
اســتان بوشهر، گفت: هدف از این دیدار قدردانی 
از زحمات پرسنل خدوم نیروی انتظامی به واسطه 
تلاش مجدانــه برای برقراری نظــم و امنیت در 

شهرستان دشتستان است.
وی به تعاملات نزدیک مجموعه مدیریتی راه 
وشهرسازی با نیروی انتظامی شهرستان اشاره کرد 
و گفت: این اداره خواستار ارتقا بیشتر سطح تعامل 

با مجموعه یگان حفاظت این اداره را دارد.  
رئیس اداره راه و شهرسازی شهرستان دشتستان 
در ادامه با توجه به اینکه یکی از شاخصه های شهر 
پایدار، توسعه امنیت می باشد، بیان داشت: برقراری 
امنیت یکی از مهم ترین و بزرگ ترین سرمایه های 
کشور است که با کمک و همیاری نیروی انتظامی 
این امــر محقق شده اســت.هوایی افزود: صیانت 
از حریم و محدوده های شــهر همچنین صیانت 
از اراضی دولت یک مســئله ملی است و نیازمند 
همکاری همه دستگاه ها از جمله نیروی انتظامی 
است که خوشبختانه با مدیریت جهادی و نظارت 
فرماندهی نیروی انتظامی و همکاری پرسنل یگان 
حفاظت از اراضی اســتان در برابر تصرف اراضی 
دولت عملکرد قابل قبول و مناســبی در خصوص 
رفــع تصرف اراضی صورت پذیرفته که جا دارد از 
تلاش های صادقانه و اثر گذار مجموعه فرماندهی 
نیروی انتظامی تقدیر و تشــکر شــود.در پایان، 
ســرهنگ محمودیان فرمانده انتظامی شهرستان 
گفت: مجموعــه فرماندهی نیــروی انتظامی در 
چارچوب قوانین و مقررات آماده هر نوع تعامل و 
همکاری در برقراری نظم و امنیت با مجموعه راه و 
شهرسازی است و در سابق نیز همکاری تنگاتنگی با 
این مجموعه در اجرای احکام قضائی داشته است.

  پروژه ساحل ســازی پارک مروارید در 
مسیر پیشرفت 

مدیــر منطقه دو شــهرداری بندر بوشــهر از 
پیشرفت 25 درصدی پروژه تکمیل ساحل سازی 

پارک مروارید در محدوده کوی جلالی خبر داد.
مهدی وفا در تشــریح این خبــر اظهار کرد: 
ایــن پروژه شــامل اجــرای موزائیــک فرش به 
مســاحت ۱۱7۰۰ متر مربع و ایجاد فضای سبز 
به مســاحت ۱۰7۰۰ متر مربع، اجرای لوله بتن 
مسلح پیش ساخته، اجرای گارد بلوک و پله بتنی 
حاشیه ساحل می باشد که با 25 درصد پیشرفت 
فیزیکی هم اکنون تحت نظارت شهرداری منطقه 
دو در دست اجراست.وفا هدف از اجرای این پروژه 
را ارتقای مبلمان شــهری، گسترش فضای سبز و 
همچنین بهبود وضعیت سیما و منظر شهری عنوان 
کــرد و افزود: امیدواریم با اتمام عملیات عمرانی، 
شاهد یک ساحل سازی یکنواخت در آن محدوده 
باشــیم که به طور یقین رضایتمندی عمومی را 
به همراه خواهد داشــت.گفتنی است پیش از این 
فازهای یک و دو این پروژه به اتمام رســیده و با 
اتمام فاز جدید، ساحل ســازی پارک مروارید به 

اتمام خواهد رسید. 

  مدیر کل ثبت احوال گیلان : ۷۶ درصد 
از ولادت های صورت گرفته مربوط به مادران 

۱۸ تا ۳۵ سال است
گیــلان - خلیل اخوان اصغری/ مدیر کل ثبت 
احوال گیلان،  گفت :*76.9 درصد از ولادت های 
به ثبت رسیده ســال ۱۴۰2 در استان مربوط به 

مادران جوان ۱8 تا ۳5 سال می باشد.*
امیر حسن زاده ” در گفتگو با خبرنگار ”  آوای 
اقتصــاد » بــا اعلام این خبر ، اظهــار کرد : برابر 

اطلاعات
از اتاق رصد وضعیت جمعیت گیلان و بر اساس 
آمارهای تهیه شــده ثبت احوال ، در سال ۱۴۰2 
تعداد ۱92۱7 رویداد ولادت در اســتان به ثبت 
رسیده که از این میزان تعداد ۱۴775 مورد یعنی 
76.9 درصد مربوط به مادران جوان ۱8 تا ۳5 سال 
می باشــد.به گفته وی ، از تعداد کل ولادت های 
صورت گرفته استان در سال ۱۴۰2، تعداد 9 هزار 
و 7۰2 ولادت یعنی ۴۱.7 درصد مربوط به فرزند 
اول خانواده بوده اســت که 8 هزار و ۱9  مورد از 
آنها نیز مربوط به مادران ۱8 تا ۳5 سال می باشد.

این مســوول ، متذکر شد : همچنین در سال 
گذشــته از ۱۴ هزار و 652  مورد ازدواج به ثبت 
رسیده در استان گیلان، ۱۱ هزار و ۳6 مورد مربوط 
به مردان ۱8 تا ۳5 سال و ۱۰ هزار و 657  مورد 

مربوط به زنان ۱8 تا ۳5 سال بوده است.

در وضعیت فعلی تولید برنج داخلی در ۱9 استان کشور به حدود 2 میلیون و 2۰۰ هزار تا 2 میلیون و ۴۰۰ هزار تن رسیده است، از طرف 
دیگر در ســال گذشــته یک میلیون و 8۰۰ هزار تن برنج نیز به کشــورمان وارد شــده که می توان گفت موجودی سال گذشته برنج حدوداً ۴ 

میلیون و 2۰۰ تن بوده است.
این در حالی است که چندی پیش مرکز آمار رسماً اعلام کرد که هر ایرانی در یک سال، ۳5 کیلوگرم برنج مصرف می کند که به این معنی 

است که با توجه به حدود 9۰ میلیون نفر جمعیت کشورمان می توان گفت کشورمان سالانه به سه میلیون و ۱5۰ هزار تن برنج نیاز دارد.

  مقایسه واردات در 2 سال اخیر
براســاس آمار گمرک در ســال گذشــته، ایران یک میلیون و ۱۱7 هزار تن برنج به ارزش یک میلیارد و ۳6۰ میلیون دلار وارد کرد، این در 
حالی است که در سال ۱۴۰۱ چیزی حدود یک میلیون و 78۰ هزار تن از این کالای اساسی به ارزش 2 میلیارد و ۱۳7 میلیون دلار وارد کشور 

شده بود.به همین دلیل می توان گفت واردات برنج طی یک سال اخیر به لحاظ 
وزنی با کاهشــی ۳7 درصدی و به لحاظ ارزشی حدوداً ۴۰ درصد کاهش یافته 
است؛ به عبارت دیگر می توان گفت با کاهش 66۰ هزار تنی واردات این محصول 
ارزبری آن در یک ســال اخیر 8۳۰ میلیون دلار کمتر شده است.طی این مدت 
به ترتیب 67۳ هزار و 9۴2 تن برنج به ارزش 77۰ میلیون و 9۳2 هزار دلار از 
مبــدأ هنــد، ۳۳6 هزار و 575 تن برنج به ارزش ۴۱۰ میلیون و 8۴۱ هزار دلار 
از مبدأ پاکســتان، 7۱ هزار و 678 تــن برنج به ارزش 8۰ میلیون و 2۰9 هزار 
دلار از مبدأ امارات، ۳۳ هزار و ۴۳۴ تن برنج به ارزش ۴2 میلیون و ۴۴۰ هزار 
دلار از مبدأ مناطق آزاد و ویژه و در مجموع یک هزار و ۴88 تن برنج به ارزش 
یک میلیون و 56۳ هزار دلار برنج از مبدأ ســه کشــور تایلند، تایوان و عراق به 

کشورمان وارد شده است.

  کاهش قیمت با حمایت بخش خصوصی
دبیر انجمن تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران اظهار داشــت: سال 
گذشته بخش خصوصی با حمایت دولت وارد بازار برنج ایرانی شد و حجم بالایی 
از محصول را که به دلیل نبود تقاضا در انبار شالیکاران و تولیدکنندگان انباشته 

شده بود، خریداری و با قیمت مناسب در بازار عرضه کرد.
مسیح کشــاورز تصریح کرد: در حالی که پیش بینی می شد در سال ۱۴۰2 
قیمت برنج ایرانی با تبعیت از نرخ تورم از 2۰۰ هزارتومان گذر کند، ورود بخش 
خصوصی مانع ادامه این مســیر شد و قیمت برنج مرغوب ایرانی تا کیلویی 8۰ 

هزار تومان کاهش یافت.
وی بــا تأکید براینکه بخش خصوصی با قبول ریســک بالای اجرای طرحی 
که هیچ پیشــینه ای نداشــت و آینده آن نیز مبهم بود، سرمایه خود را به خطر 
انداخت، اظهار داشت: اعضای انجمن تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران 
با نگاه ملی و حمایت از تولید داخلی خطر کردند و این طرح را اجرا کردند که 

خوشبختانه با موفقیت اجرا شد.
کشاورز با تأکید براینکه در پایان سال گذشته و پیش از شروع فصل جدید 
کشــت برنج، از ادامه این طرح جلوگیری شــد و ناخواســته بازار به نفع دلالان 
شد، افزود: اگر این اتفاق فقط برای اندک محصول باقی مانده سال گذشته بود، 
مشکل ساز نمی شد، اما افزایش قیمتی که گریبانگیر بازار برنج ایرانی شده است، 
معیار قیمت محصول ســال جدید می شود و بیم آن می رود قیمت برنج ایرانی 

دوباره افزایش یابد.
وی ادامــه داد: در صــورت افزایــش بی منطق قیمت برنج در بــازار، قطعاً 
 شــاهد بازگشــت رکود به بازار این محصول می شویم و تقاضا برای خرید برنج

 کمتر می شود.

   پاسخ مثبت به پیشنهاد دولت
دبیر انجمــن تولیدکننــدگان و تأمین کنندگان برنج ایران بــا بیان اینکه 
ســال ۱۴۰۱، قیمت برنج ایرانی با رشــد ۳۰۰درصدی از مرز ۱5۰ هزار تومان 
گذر کــرد، گفت: جهــش قیمت موجب کاهــش تقاضا و انباشــت محصول 
 شــد و بیم آن می رفــت که حجم قابل توجهــی برنج از بین برود و کشــاورز 
و تولیدکننده خسارت سنگینی متحمل شوند؛ در چنین شرایطی اعضای انجمن 
تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران به پیشنهاد دولت پاسخ مثبت داده و 
با حذف حلقه های واسطه گری، محصول برنج را مستقیم از تولیدکننده خریداری 

و به بازار عرضه کرد.



انرژی 
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دستگاه ها وظایف ذاتی 
خود را در بحث کودکان 
کار و خیابان جدی تر 
دنبال کنند

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار یزد گفت: برای تمامی دستگاه ها در بحث کودکان کار و خیابان شرح وظایف مشخص شده و هر کدام یک 
ماموریت ذاتی دارند که باید به سهم خود در این موضوع ایفای نقش نمایند.

به گزارش روابط عمومی استانداری یزد، علی اکبر عزیزی معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار یزد در جلسه کمیته کودکان کار و خیابان شورای اجتماعی استان یزد با حضور حجت الاسلام 
 ملکی رئیس کارگروه علمی عملیاتی کودکان در معرض آسیب شورای اجتماعی کشور برگزار شد گفت: در بحث کودکان کار و خیابان دستگاه ها باید در این موضوع وظایف ذاتی خود را جدی تر

دنبال نمایند و اقدام به کمک دســتگاه های اصلی و دخیل در این رابطه از قبیل بهزیســتی و آموزش و پرورش نمایند.وی ادامه داد: برای تمامی دســتگاه ها شرح وظایف مشخص شده و هر 
کدام یک ماموریت ذاتی دارند که باید به سهم خود در این موضوع ایفای نقش نمایند.عزیزی افزود: بررسی ها نشان می دهد کودکان کاری که در استان یزد حضور دارند عمدتا از اتباع بیگانه 

هستند که در این زمینه عزم جدی همه ی مسئولین برای حل این مسئله را می طلبد.

کریم حسن پور      |       مدیرعامل شرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر( گفت: برنامه ریزی ما این است که شرایط 
خرید برق را برای مشترکان با مصرف بالاتر از الگو و همچنین مشترکان با تعرفه بالاتر از هزینه تامین برق از طریق تابلوی سرمایه گذاری 

فراهم کنیم، از این رو تابلوی سرمایه گذاری برق در آینده نزدیک راه اندازی می شود.

  قدیمی ترین سالن آمفی تئاتر کشور محل 
برگزاری نمایشگاه تجهیزات قدیمی سینما 

شد

به منظور ارایه اطلاعات از تاریخچه فعالیت های 
فرهنگی صنعت نفت در شهرستان مسجدسلیمان 
و آشــنایی نســل های جدید با ایــن تاریخچه، 
نمایشــگاه دائمی وســایل و تجهیــزات قدیمی 
هنرهفتم در تالار سالن سینما نفت مسجدسلیمان 

ایجاد شد.
در این اقدام که به همت اداره خدمات اداری 
اجتماعی مدیریت خدمات صورت پذیرفت برخی 
اقــلام مربوط به نمایش فیلم کــه دارای قدمت 
بالای 90 سال می باشند با رعایت اصول مراقبتی 
و همــکاری و نظرتخصصی کارشناســان موزه 
نفــت جهت بازدید علاقمندان به معرض نمایش 

گذارده شد.
اقلام بــه نمایش گذارده شــده در این تالار 
عبارتند از : پروژکتور نمایش اسلاید – پروژکتور 
نمایش فیلم 16 و 35 میلی متری – میز برگردان 
فیلم – انواع لنز – دستگاه ضبط صوت فروگراف  

ودستگاه برش و چسباندن فیلم .
لازم بــه توضیــح اســت پــس از فــوران 
و اکتشــاف نخســتین چاه نفــت خاورمیانه در 
ســال 1287 خورشــیدی در مسجدســلیمان، 
هنگــی  فر عــه  مجمو ســینما  لن   ســا
ورزشی باشگاه مرکزی به عنوان نخستین سالن 
سینما و آمفی تئاتر کشور، همانند بسیاری دیگر 
از نخستین امکانات رفاهی و صنعتی در این منطقه 

ایجاد و احداث شد .

  بــا کمــک اداره کل ورزش و جوانان 
گلستان، ورزشکار بدهکار از بند رهایی یافت

با پیگیری ستاد مردمی دیه گلستان و کمک 
اداره کل ورزش و جوانان اســتان، یک ورزشکار 

استان با جرم غیرعمد، از زندان رهایی یافت.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی اداره کل زندان های 
اســتان گلستان، با پیگیری های به عمل آمده از 
ســوی مدیر ستاد دیه و کمک اداره کل ورزش و 
جوانان اســتان، یک فوتبالیست مطرح گلستانی 
که به دلیل بدهی مالی گرفتار زندان شده بود، از 

بند رهایی یافت.
کل مبلغ بدهی وی 2میلیارد و پانصد میلیون 
ریال بود که مبلغ 750میلیون ریال از طریق کمک 
اداره کل ورزش و جوانان استان و نقدینگی محکوم 
تأمین شد و یک میلیارد و 750میلیون ریال خیرین 

استان و کشور پرداخت کردند.
خاطرنشان اســت این ورزشکار از بازیکنان با 
اخلاق فوتبال است که چندین سال سابقه بازی 

در لیگ برتر فوتبال ایران را دارد.

  نمک گیر برقی 60 تنی نفت و گاز مارون 
با موفقیت منتقل شد

مدیرخدمات شــرکت بهره برداری نفت و گاز 
مارون از انتقال موفقیت آمیز یک دستگاه نمک 
گیر برقی 60 تنی از مجتمع صنعتی شماره 1 به 
مجتمع صنعتی شماره 5 این شرکت که مسافتی 

45 کیلومتری است، خبر داد.
مهندس ســیاوش ســهرابی مقدم با شاره به 
اینکه نمک گیر مذکــور از لحاظ فرآیندی حائز 
اهمیت بسزایی است، گفت: این نمک گیر برقی با 
ظرفیت 55 هزار بشکه در راستای کنترل کیفیت 
و افزایــش ظرفیت تولید نفت خام در نمکزدایی 
مارون 1 توســط کارکنان شــرکت بازســازی و 
 تعمیر شــد و در برنامه جابجایــی به نمکزدایی 

مارون 5 قرار گرفت.
وی افــزود: محموله هــای ترافیکی همواره 
مســتلزم برنامه ریزی و بهــره جویی از بهترین 
ماشین آلات بارگیری، انتقال و استقرار می باشند 
که به همت ترابری شرکت موفق شدیم این مهم 
را با موفقیت به انجام برسانیم؛ برای این کار از یک 
کشنده سنگین 16 محور و دو دستگاه جراثقال 
 90 و 100 تنــی اســتفاده و ظرف 48 ســاعت

 با صرف 10 میلیــارد ریال، محموله را به محل 
مورد نظر رساندیم.

شایان ذکر اســت افزون بر بازسازی و تعمیر 
این نمک گیر توسط خدمات عملیات و نگهداری 
و تعمیــرات، اجرای فونداســیون این نمک گیر 
توســط امور مهندســی و ســاختمان و نصب 
 ادوات کنترلــی و تجهیــزات برقی آن توســط

 اداره نگهداری و تعمیات شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز ماورن به انجام رســید که در نوع خود 
دستاوردی تحسین برانگیز در همه ابعاد به شمار 

می آید.

تابلوی سرمایه گذاری برق راه اندازی می شود

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/02/05
شماره : 1623

جلسه نورانی رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان با جمعی ازهمکاران سازمان

شهرداری بندرعباس در سالی که گذشت

نورانی رئیس ســازمان به مهم ترین اهداف و برنامه های سازمانی در ابعاد توسعه 
ای استان پرداخت.

ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان-   به گزارش پایگاه اطلاع رسانی،نورانی 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان،روز شنبه اول  اردیبهشت ماه با 

جمعی از همکاران سازمان دیدار و گفتگو کردند.
در ابتدای جلسه، نورانی رئیس سازمان،29 فروردین ماه روز ارتش و اقتدار نظامی 

ایران و پاسخ کوبنده به رژیم صهیونیستی را تبریک و تهنیت گفت.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان تصریح کرد:از رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشور و استاندار گلستان که همیشه حامی اهداف سازمانی می باشند 
و در مسائل فنی و کارشناسی و در همه ابعاد توسعه ای ورود پیدا کردند و نقش بسیار 

موثری دارند،تشکر و قدردانی کرد.
نورانی رئیس سازمان تاکید کرد:در سال 1403 که سال جهش تولید با مشارکت 
مردم نامگذاری شــده است،کارشناسان سازمان بایستی با توجه به شعار سال 1403 
که از ســوی مقام معظم رهبری نامیده شــده است،نقش راهبری خوبی برای استان 

پیاده سازی نمایند.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان خاطرنشان کرد:در کلیه ارکان 
سازمان،همه بایستی تلاش نمایند و در برنامه ها،شعار سال کاملا مشهود باشد و در 
برنامه و بودجه اگر فعالیتی منجر به وضعیت اقتصادی مناسب برای استان نشود،فایده 
ای نخواهد داشت.نورانی یادآور شد:برنامه رشد اقتصادی در اسرع وقت تدوین گردد و 

معاونین لازم است برنامه رشد 8 درصدی را به سرانجام برسانند و در این مساله مهم 
مشارکت و همکاری بیش از پیش نمایند.

رئیس سازمان بیان کرد:انتظارات مقام ارشد استان از سازمان این است که مغز متفکر 
سازمان،برنامه هایشان را در جهت پیشرفت استان و مبارزه با فقر،بیکاری و...ارائه نمایند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان،اشاره ای به برنامه هفتم توسعه 
کرد و افزود:در بحث مربوط به برنامه هفتم توسعه،ورودی و دیتا جدید ایجاد نماییم 

و شاخص های آن نیز مشخص گردد.
نورانی رئیس ســازمان به موضوع مولدسازی اموال پرداخت و گفت:در مولدسازی 
اموال،ورود جدی دنبال شــود  و بایستی سهم هر دستگاه را از فروش اموال مشخص 

نماییم،لذا کارشناســی و فنی بررســی نموده و اموال دستگاههای اجرایی که کارآیی 
ندارد،مولدسازی گردد.

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان در خصوص موضوع دانش 
بنیان به مطالب مهم و قابل توجهی اشاره کرد و اظهار داشت:تکلیف و برنامه خود را 
در موضوع دانش بنیان مشخص نماییم و پیش نویس سند دانش بنیان پیگیری شود 
که مصوبه دولت نیز می باشد و در ادامه نورانی رئیس سازمان موضوع با اهمیت بهره 
وری را مطرح کرد و یادآور شد:موضوع بهره وری در اولویت شورای توسعه مدیریت قرار 
داده شود و در این شورا مطرح نماییم و این مبحث، هدف عالی رشد اقتصادی می باشد.

نورانی رئیس ســازمان با بیان اینکه،راه توسعه استان گلستان در قالب سه جلسه 
اساسی و کاربردی است،افزود:شورای برنامه ریزی و توسعه استان،شورای فنی و شورای 

توسعه مدیریت  از ارکان مهم توسعه ای استان می باشند.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گلستان در ادامه جلسه،بحث اداری و 
استخدامی،قوانین و مقررات مربوط به آن،بحث بودجه،جایگاه اداری،امنیت و نگهداری 

از اسناد و مدارک،حجاب و نماز و موضوعات شاخصی را بیان کرد.
نورانی رئیس ســازمان به مهم ترین اهداف و برنامه های اســتان گلستان در سال 
1403 پرداخت و هدف را ارتقاء توســعه و پیشــرفت استان و همراستا وهم جهت با 

برنامه های دولت دانست.
در این جلسه،معاونین در قالب ارائه گزارش،عملکرد واحد مربوطه را مطرح کردند 

و در ادامه،همکاران سازمان به بیان دیدگاه ها و نظرات خود پرداختند.

شهردار بندرعباس در آغاز سال نو جهت آگاهی شهروندان از اقدامات شهرداری در 
سال گذشته به ارائه گزارش کاملی در این خصوص پرداخت.

به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس، در سال 1402 
، اقدامات شهرداری بندرعباس بر توسعه شهر و توسعه گردشگری متمرکز بوده و بیشتر 

پروژه های شهری در این راستا تعریف شده است.
مهدی نوبانی شهردار بندرعباس در بیان عملکرد شهرداری این چنین گفت: شفافیت 

در عملکرد شهرداری سبب افزایش امیدواری و اعتماد در جامعه می شود.
وی تصریح کرد: در سالی که گذشت شهرداری بندرعباس با حمایت های اعضای 

شورای اسلامی شهر توانست در جهت عمران و آبادانی گام های موثری بردارد.
ایشــان با بیان اینکه توســعه و گردشگری شهر و توریســم یکی از اهداف اصلی 
شهرداری است افزود: بهبود کیفیت فضاهای شهری که امروزه در کنار توسعه پایدار 
مطرح می شود از اهداف اصلی شهرداری هاست و از ارکان اصلی شکوفایی و ارتقای 

کیفیت زندگی و توسعه اجتماعی اقتصادی است.
وی افــزود: شــهرداری بندرعبــاس کوشــیده اســت از طریــق بــه کار گیری 
افــراد متخصــص ، توزیع مناســب مراکز خدماتی و رفاهی شــهر و توســعه حمل 
و نقــل عمومــی در این راســتا ترقی کند. هرچند هنــوز در این موارد با شــرایط 
 ایــده آل فاصلــه زیــادی داریم اما توانســته ایم گام هــای موثــری در این زمینه

 برداریــم و امیدواریم بتوانیم در آینده نزدیک شــهر را به آنچه لایق مردم شــریف 
بندرعباس است تبدیل کنیم. 

نوبانی از احداث بوســتان ارمغان مالیاتی در ورودی شــهر، بوستان نخل شهرک 
پیامبر اعظم )ص(، پارک دانشجو بلوار دانشگاه، نخستین باغ وحش مصنوعی ساوانا، 
نورپردازی و زیباســازی بوســتان دباغیان، نصب آلاچیق ها در منظرگاه ســاحلی ، 
زیباســازی ورودی شرقی شــهر بندرعباس، کاشــت درخت انجیر معابد در حاشیه 
بلوار جهانگردی، حرا کاری بوســتان ولایت، زیباسازی بلوار ولیعصر، نورپردازی بلوار 
امام حســین )ع(، افتتاح بزرگتریــن تونل نور ایران ، نورپــردازی بلوار امام خمینی 
)ره(، روشــنایی بوستان شــهرک اندیشــه منطقه 2، نورپردازی میدان شهدا و بلوار 
صیــادان، نصب المان های مرد ماهیگیر در پارک کاکتوس، المان کتاب و کتابخوانی 
چهارراه مطهری، المان های طرح بادگیر در بلوار ســید جمال و بهادر شمالی، المان 
هــای گل لاله نــوری در بلوار آیت اله طالقانی و بلوار امــام خمینی و بلوارجمهوری 
 اسلامی، نصب المان عروس دریایی بلوار طالقانی ، المان رنگین کمان در کنار اسکله 
حقانــی، المان ویژه شــب یلــدا، المــان مرد دوســتدار طبیعت، المــان متحرک 
خورشــید گردون، المان کوســه در ســاحل، المان ســبزقبای هندی و المان سفره 
 هفت ســین ، پــلاک کوبــی و شناســنامه دار کــردن درختان، نقاشــی دیواری

 و د یوار نگاری منازل صداو ســیما، دیوار نگاری اداره دارایی خیابان بهادر شمالی، و 
جنب بانک ملی بلوار امام خمینی به عنوان اقدامات شهرداری در جهت بهبود کیفیت 

فضاهای شهری نام برد.
شــهردار بندرعبــاس در ادامه خاطر نشــان کرد: بهبود کیفیت زندگی شــهری 
بــدون وجود بزرگراه ها، شــبکه های حمل ونقل ریلی، فرودگاه ها، شــبکه های تامین 
 آب، شــبکه های فاضــلاب، تلفن، بــرق و شــبکه های اینترنت و موبایــل غیرقابل

 تصور اســت و وجود این ســاختارها به مانند نور آفتاب، درختان و هوای پاک برای 
شهروندان ضرورت دارد.

وی از احداث تقاطع غیر همسطح شبدری مهرگان، تقاطع غیر همسطح پیامبر اعظم 
)ص(، پل رودخانه ای پیامبر اعظم )ص(، عملیات تخریب و بازگشایی معبر خیابان 20 
متری محله چاهستانی ها، بازگشایی معبر 16 متری نایبند جنوبی، بازگشایی خیابان 

اســلام آباد، بازگشایی خیابان آزادگان، بازگشایی میدان انبه تا میدان امام علی )ع(، 
افتتــاح و بهره برداری از خیابان کار، اصلاح ورودی کوچه عمران 13 در محله نایبند 
جنوبی به ابعاد 6 متر، ساماندهی جداول و اصلاح و بهسازی مسیر آ ب در کوچه های 
صحیفه، ساماندهی کارگران فصلی با پروژه ایستکار، عملیات زیرسازی و آسفالت معابر 
اصلی و فرعی ســطح شهر، پیاده رو سازی بلوار شهید سالاری، سنگفرش ضلع غربی 
پیاده رو حافظ و آغاز پروژه فیبر نوری به عنوان اقدامات در حوزه عمرانی و توسعه زیر 
ساخت های شهری نام برد و گفت: زیرساخت ها نه تنها برای رفع احتیاجات همگانی 

روزمره مورد نیاز هستند، بلکه عامل رفع احتیاجات دیگر نیز هستند.
 ایــن موارد نســبت به ســایر تأسیســات به ســرمایه گذاری بیشــتری احتیاج 
 دارنــد؛ بنابراین از یک طرف توســعه آن ها رافــع نیازهایی گســترده تر از نیازهای

 همگانی روزمره اســت و از طرف دیگر مبدا، ملزوم و موجد فعالیت های اقتصادی و 
صنعتی هستند.

شهردار بندرعباس در ادامه بیان نمود: تغییر در زیرساخت های شهری باید با اولویت 
دهی به حمل و نقل عمومی انســان محور همراه باشــد، در این صورت و با یکپارچه 
ســازی و ترکیب بسترهای حمل و نقل انسان محور شهروندان به استفاده از حمل و 

نقل پاک ترغیب می شوند. 
اما در شهر بندرعباس با توجه به شرایط اقلیمی و آب و هوایی و همچنین ساختار 
خطی و طولی شــهر بندرعباس شاید اســتفاده از دوچرخه و یا پیاده فقط در فصل 
معینی از ســال امکانپذیر باشد، لذا اســتفاده از حمل ونقل عمومی از محدود گزینه 
های در دســترس جهت بهبود وضعیت آلودگی هوای شــهر است. سالی که گذشت 
شــهرداری بندرعباس توجه ویژه ای در جهت نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
 داشــته و در این راســتا 27 دســتگاه ون و 10 دســتگاه اتوبوس به ناوگان حمل و

 نقل شهر افزوده است.
وی در خصوص اقدامات فرهنگی و ورزشــی شهرداری بندرعباس اظهار کرد: در 
مناسبت های ملی و مذهبی مختلف سعی شده مراسمی متناسب با آن  و درخور شأن 
شــهروندان در سطح شهر و در محلات مختلف جهت افزایش شور و نشاط اجتماعی  
برگزار شود و در طول سال مسابقات ورزشی و همایش های پیاده روی طی یک برنامه 

زمان بندی شده به اجرا درآمده است.
این مقام مســئول افزود: شهرداری بندرعباس در راستای نهادینه کردن ورزش و 
اهمیت به تندرســتی شهروندان در کنار مســئولیت های فراوان و سنگین در حوزه 
های عمرانی و خدماتی افتتاح و بهره برداری چندین ســالن ورزشی را در دستور کار 

قرار داده است.
نوبانی ادامه داد: در صورت حمایت از ورزش محلات با نظارت و حمایت شهرداری ها، 

می توان نسبت به ایجاد ایستگاه های توسعه سلامت و خط مقدم ارائه خدمات ورزشی 
اقدام و پویایی و نشاط مضاعفی را به جامعه تزریق کرد.

وی افتتاح و بهره برداری از زمین ورزشــی شــهید گمنام، بازسازی زمین ورزشی 
اردیبهشــت، بهــره برداری از زمین ورزشــی دو منظوره منتظــر المهدی محله 22 
بهمن، احداث پیســت دوچرخه ســواری از بوستان ســاحلی ولایت تا ساحل سورو، 
 بهــره بــرداری از زمین ورزشــی مهدی موعود محله درخت ســبز ، افتتاح ســالن

 ورزشی خانه دارت شهید اورنگی و نصب پایه های نوری زمین فوتبال ساحلی پنجعلی 
را از خدمات ارزشمند شهرداری بندرعباس در جهت توسعه ورزش همگانی در سال 

1402 عنوان نمود.
این مقام مســئول با اشاره به برگزاری جشــنواره های فرهنگی و هنری مختلف 
مثل جشنواره تئاتر خیابانی دریا، سومین جشنواره فیلم 105 ثانیه ای گمبرون شهر، 
دومین جشــنواره رسانه ای گمبرون شهر و جشنواره های صنایع دستی شهر خلاق 
بندرعباس، برگزاری بازی های بومی محلی ، شــرکت در اجلاس آموزشی فرهنگ و 
هنر در شــهر ابوظبی امارات متحده عربی به دعوت مســئولین آن کشورو با توجه به 
عضویت بندرعباس در شــبکه شــهرهای خلاق یونسکو به عنوان شهر خلاق صنایع 
دستی و حضور در دومین همایش ملی سالانه شهر خلاق رشت و همچنین جشنواره 
های صنایع دستی اصفهان از آنها به عنوان توجه ویژه شهرداری بندرعباس به حوزه 

فرهنگ و هنر یاد کرد.
نوبانی از عضویت در مجمع شــهرداران آسیایی و شــرکت در اجلاس شهرداران 
آسیایی در شهر احمدآباد کشور هند به دعوت مسئولان این کشور، تعاملات شهرداری 
با کنســولگری های چین ، هند و قزاقســتان در بندرعباس جهت توسعه ارتباطات 
فرهنگی و ایجاد فرصت های سرمایه گذاری در بندرعباس و مشارکت در پروژه های 
شهری و موفقیت در اخذ مجوزشورای اسلامی شهر بندرعباس به 5 درخواست تفاهم 
نامه خواهرخواندگی از ســوی شــهرهای مومبای هند، کراچی پاکستان، آستراخان 
روســیه، نینگبو چین و آکتائو قزاقستان به عنوان اقدامات شاخص در حوزه امور بین 

الملل یاد کرد.
شهردار بندرعباس افتتاح ســالن ریحانه النبی جهت برگزاری مراسمات، احداث 
بازارچه، همســطح سازی قطعات، نصب آبســرد کن، کاشت درختان مثمر در جهت 
زیباســازی و تلطیف هوای مجموعه، بهســازی منابع تامین آب و سیستم سرمایشی 
غســالخانه و نصب پایه های چراغ روشنایی در مجموعه آرامستان را از دیگر اقدامات 

برای رفاه حال شهروندان ذکر کرد.
نوبانی در خاتمه تصریح کرد: در سال گذشته تمام تلاش خود را برای افزایش رفاه 
حال شهروندان به کار بستیم . شاید خواندن یا بیان نمودن عناوین این اقدامات مدت 
زمان اندکی بطلبد اما در ورای آن تلاش ها و زحمات پرســنل زحمتکش شهرداری 

در طول یک سال نهفته است. 
خدمــات بســیاری در ســازمان هــای مدیریت پســماند، فضای ســبز ، آتش 
نشــانی ، آرامســتان و ســایر قســمت هــای شــهرداری بــه صــورت روزانه در 
حــال انجام اســت که عادی شــدن آنها ســبب می شــود از زحماتی کــه در آن 
 خصوص انجام شــده غافل بمانیم. لذا شایســته اســت در آغاز ســال نو به مصداق 
حدیــث » من لم یشــکر المخلوق لم یشــکر الخالــق « از زحمــات و تلاش های 
همــکاران ارجمنــدم تشــکر و قدردانــی نمایم و بــرای ایشــان آرزوی توفیق روز 
 افــزون در کار و زندگــی دارم و ایــن امید را به شــهروندان می دهیم که در ســال 
جدید با تلاشی افزون تر برای عمران و آبادانی شهر و ارتقای کیفیت شهروندان شریف 

بندرعباس گام برداریم.

مصطفی رجبی مشــهدی در صفحه اجتماعی خود نوشت: در سال های اخیر اقدام های موثری 
برای کاهش ناترازی مالی صنعت برق و اصلاح تعرفه های برق داشتیم.

خانگــی مشــترکان  بــرق،  قیمت گــذاری  در  نمونــه  طــور  داد:بــه  ادامــه   وی 
 که کمتر از الگو مصرف کردند، تغییر قیمت چندانی تجربه نکردند اما قبض برق مشــترکانی که 
میزان مصرف آنها بالاتر از الگوی تعیین شده بود به صورت پلکانی افزایش یافت و در ادامه متناسب 

با هزینه های تامین برق نرخ های آن ها به روز شد.
رجبی مشهدی ادامه داد: اقدام مهم دیگر اصلاح نرخ برق صنایع انرژی بر بود که بر اساس ماده 
3 قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق تعرفه این گروه هم افزایش یافت و پیش بینی شد که به 
طور متوسط قیمت برق صنایع به نرخ هزینه تامین برق یا معادل متوسط نرخ قراردادهای تبدیل 
انرژی ) ECA(به علاوه هزینه ترانزیت و ســوخت نیروگاهی محاســبه شود اما هنوز فاصله زیادی تا 

اصلاح قیمت ها داریم.
وی نوشــت: اقدام مهم دیگر که در قانون مانع زدایی و قانون حمایت از صنعت برق پیش بینی 
شده، تسویه بخشی از مطالبات صنعت برق از محل مابه التفاوت قیمت تکلیفی و قیمت تمام شده 
بود که در سال 1401 بیست هزار میلیارد تومان و در سال گذشته 30 هزار میلیارد تومان از محل 

مطالبات وزارت نیرو از دولت تسویه شد که اقدام موثری بود.
مدیرعامل توانیر ادامه داد: گام موثری که در حال حاضر توســط وزارت نیرو برداشــته شــده 
این اســت کــه از طریق معاملات بورس انرژی و معاملات دو جانبــه موتور تولید بدهی را متوقف 
کنیم به این معنا که برای مشــترکان بالای یک مگاوات امکان خرید از بورس انرژی فراهم شــد 
 که تعداد بالایی از مشــترکان بزرگ کشــور را در بر می گیرد و برای سایر مشترکان هم این امکان 

در حال پیاده سازی است.
رجبی مشهدی افزود: اخیرا بر اساس ابلاغیه وزیر نیرو پیش بینی شده که توانیر از طریق اختصاص 
نقدینگی به شرکت های توزیع برق شرایطی را فراهم کند که بتوانند آزادانه از طریق بورس انرژی 
و قراردادهای دوجانبه برق خود را تامین کنند که بر این اساس شرکت های تولید کننده می توانند 
برق تولیدی خود را به صورت نقدی بفروشند و شرکت های توزیع می توانند برای خرید برق در یک 

دوره بلندمدت برنامه ریزی کنند، این اقدام سیگنال مناسبی به بخش تولید برق ارسال می کند.
وی ادامه داد: علاوه بر این برنامه ریزی ما این اســت که شــرایط خرید برق را برای مشترکان با 
مصرف بالاتر از الگو و همچنین مشترکان با تعرفه بالاتر از هزینه تامین برق از طریق تابلوی سرمایه 
گذاری فراهم کنیم تا شرکت هایی که مشتاق به سرمایه گذاری در صنعت برق هستندبتوانند برق 

خود را از طریق این تابلو عرضه کنند .
مدیرعامل توانیر نوشت: اطلاعات کامل این طرح به زودی اطلاع رسانی می شود.
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وزیر کشور گفت: همه زیرساخت های رفاهی و تفریحی موجود در سواحل به ویژه فضاهای متعلق به دستگاه های دولتی باید طبق قانون مورد استفاده همه مردم قرار گیرد و نباید در اختیار گروه خاصی از جامعه باشد.
احمد وحیدی در حاشیه مراسم معارفه یوسف نوری به عنوان استاندار جدید مازندران به خبرنگار ایرنا درباره آزادسازی پلاژهای دولتی در سواحل مازندران به نفع مردم اظهار کرد: با توجه به این که آزادسازی 
سواحل مورد تاکید دولت است و گام های مهمی نیز در این زمینه برداشته شد باید این اقدام نیز انجام شود. البته تمام این کارها را نمی توان در یک بازه کوتاه انجام داد و باید روند قانونی را در نظر گرفت و کارها 
را دنبال کرد.وی افزود: اصل ایده و هدف ما در دولت همین است که کارهای مرتبط با توسعه زیرساخت های ساحلی بر همین منوال پیش برود. به ویژه در مناطقی که ساحل آزاد شده بخش خصوصی باید در 

چارچوب قانون فعال شود و به گونه ای که عموم مردم از زیرساخت های ساحلی بهره مند شوند ایفای نقش کند.
وزیر کشور تصریح کرد: نباید ساحل و زیرساخت های رفاهی و تفریحی موجود در سواحل انحصاری شود که گروهی بتوانند از این فضاها و امکانات بهره بگیرند و بخش بزرگی از مردم نتوانند. باید ساحل را 

برای استفاده همگانی آماده کرد.

پلاژهای دولتی در سواحل 
باید مورد استفاده همه 

مردم قرار گیرد

مردم نگاری دانش ها و 
فناوری ها سنتی نشان 
می دهد که ایرانیان از 

جمله افرادی بودند که 
موفق به توسعه مراکز 
کشاورزی، دامداری، 

توسعه باغداری، اهلی 
کردن گندم، رام کردن 

بز، اسب، پرورش برخی از 
میوه ها و سبزی ها بودند 
که در آن بر حفظ حیات 

وحش و محیط زیست 
تاکید داشته اند.

سارا ابراهیم نژاد - محیط زیست و هر چه در آن است متعلق به آیندگان است، همان گونه که گذشتگان بدون تصرف و تخریب، آن را برای دیگران به ارث گذاشته اند.

6
ایران زمین  

   پیگیر طبخ نان بــا آرد کامل در خبازیهای 
کرمانشاه هستیم

 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه از 
پیگیری برای اجرای طرح طبخ نان با آرد کامل در 

استان خبر داد. 
علی ملکشاهی با بیان اینکه برای اجرای طرح طبخ 
نان با آرد کامل در  استان منتظر نرخ گذاری هستیم، 
افزود: قرار شــده در همین ماه جاری )اردیبهشت( 
قیمت نان با آرد کامل در استان تعیین شود و احتمالا 
بلافاصله بعد از تعیین قیمت، شاهد اجرای طرح طبخ 
نان با آرد کامل در سطح تعدادی از خبازی های شهر 

کرمانشاه خواهیم بود.
 وی با بیان اینکه نان کامل قیمت بالاتری در مقایسه 
با نان معمولی دارد، تصریح کرد: اجرای طرح طبخ 
نان با آرد کامل منوط به استقبال نانوایی هاست که 
امیدواریم با اتخاذ سیاســت های تشویقی و تعیین 
قیمت منطقی، شاهد اســتقبال نانوایان استان از 

این طرح باشیم.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه با 
اشاره به اجرای طرح طبخ نان با آرد کامل به صورت 
پایلوت در کرمانشــاه در مقطعی از سال گذشته، 
گفت: سال گذشــته در یک بازه زمانی کوتاه مدت، 
این طرح را به صورت آزمایشی در یکی از نانوایی های 
شهر کرمانشاه اجرا کردیم تا بازخورد آن را در سطح 
جامعه مورد ارزیابی قرار دهیم که خوشــبختانه با 

استقبال خوب مردم مواجه شد.
ملکشاهی همچنین با اشــاره به برنامه ریزی برای 
جهت دهی کارخانه های آرد استان به سمت تولید 
آرد کامل، افزود: پیش از این سه کارخانه آرد استان 
برای تولید آرد کامل اعلام آمادگی کرده بودند که 
امیدواریم در آینده شاهد استقبال دیگر کارخانه ها 

هم باشیم.
 وی در ادامه با بیان اینکه مصرف نان کامل در کاهش 
و جلوگیری از بروز بیماری های گوارشی نقش مهمی 
دارد، افزود: مصرف نــان کامل علاوه بر تامین فیبر 
مورد نیاز بدن، در تامیــن ویتامین ها و املاح مورد 
نیاز بدن و جلوگیری از ابتلا به برخی بیماری ها نیز 

اثرگذار است.
ملکشاهی سپس با بیان اینکه استان کرمانشاه ۱۶ 
کارخانه آرد دارد، گفت: هم اکنون ۱۴ کارخانه آرد 
استان فعال بوده و دو کارخانه غیرفعال هستند. وی 
ظرفیت اسمی کارخانه های آرد استان کرمانشاه را 
تولید ســالانه ۷۰۰ هزار تن آرد اعلام کرد و افزود: 
هم اکنون ســالانه حدود ۵۰۰ هــزار تن گندم در 
کارخانه های آرد اســتان فرآوری می شود که بیش 

از نیاز استان است.
ملکشاهی افزود: نیاز سالانه استان کرمانشاه به آرد 
۲۵۰ هزار تن اســت و مابقی آرد تولیدی استان به 

دیگر استان ها فرستاده می شود.

 برخی از افراد در این جامعه هســتند که حفظ محیط زیست را که 
مثل نان شب دارای اهمیت است، از گذشتگان خود به ارث برده اند، اگر 
کشت و زرعی می کنند یا در مراتع دام خود را به چرا می برند، حافظان 
راستین محیط زیست نیز هستند و با دانشی که از پدران و اجداد خود 

به ارث برده اند برای حفظ هر گونه زیستی تلاش می کنند.
دانش ســنتی برای حفظ محیط زیســت برای آنان بسان مالکیت 
فکری برای حفاظت این زیســتگاه هایی اســت که هر جانداری بر آن 

حق حیات دارد.
برخی از محققان معتقدند که ایران گنجینه ای از ناشــناخته ترین 
دانش های بومی و ســنتی اســت کــه گاهی از آن بــرای حفاظت از 
محیط زیست و منابع طبیعی استفاده می شود، نمونه آن را نیز می توان 
به گفته ها یکی از گله داران مراتع چهارمحال و بختیاری استناد کرد که 
گفته بود اگر سنگ بزرگی که در مسیر چرای دام ها قرار دارد را کسی 
جا به جا کند در بهار باعث بروز سیلاب و احتمال ریزش سنگریزه ها از 

کوه به پایین مراتع و مسدود شدن جاده پایین دست می شود.
برخی از پژوهشــگران و محققان؛ برای توصیف دانش اقوام محلی 
که از بطن حفاظت زیســت محیطی آنان برخاســته است از واژه هایی 
همچون دانش سنتی، دانش فنی بومی، دانش روستایی و علم قومی) 

علم مردمی( استفاده می کنند.

مردم نگاری دانش ها و فناوری ها ســنتی نشان می دهد که ایرانیان 
از جمله افرادی بودند که موفق به توســعه مراکز کشاورزی، دامداری، 
توسعه باغداری، اهلی کردن گندم، رام کردن بز، اسب، پرورش برخی از 
میوه ها و سبزی ها بودند که در آن بر حفظ حیات وحش و محیط زیست 

تاکید داشته اند.
این دانش بومی و سنتی حتی برای بهره گیری از منابع آبی، استفاده 
از آبخیزداری، آبرسانی همچون کاریزها و قنوات و چرخاب یا چرخ چاه 

، چرخ باد، کشت سبویی یا کوزه ای نیز به کار آمده است.
دانش بومی و سنتی حفاظت از محیط زیست و منابع طبیعی گاهی 
مورد غفلت قرار گرفته است و این دانش که نسل به نسل وجود داشته 
در پاره ای از زمان ها رو به فراموشی سپرده شده است و این باعث تخریب 
زیستگاه های محیط زیستی می شود.سازمان حفاظت از محیط زیست 
برای مشارکت بخشی بیش از پیش مردم در حفاظت از محیط زیست 
بر توسعه دانش بومی تاکید دارد.رییس سازمان محیط زیست و معاون 
رییس جمهور با اشاره به جایگاه دانش سنتی و مردمی در حفاظت از 
محیط زیست می گوید: در این زمینه ۳۴ عنوان کتاب در استانها تهیه و 
تدوین شده است.علی سلاجقه در سفر به شهرکرد در گفت وگو با ایرنا با 
اشاره به اهمیت دانش بومی در حفظ و حراست از محیط زیست گفت: ۳۴ 
کتاب بومی استان ها در سطح کشور تهیه و تدوین شده و در آینده از این 

محیط زیست و دانش بین نسلی

کتاب ها رونمایی می شود که این کتاب ها یک گنجینه ارزشمند دانش بومی کشور است.
وی با تاکید بر اینکه علوم نوین با حضور صنعت در برخی استان ها، شهرها و کشورها 
توســعه یافته و انسان از دانش بومی فاصله گرفته است، گفت: دانش بومی یک دانش 
مبتنی بر فرهنگ دیرینه انسان های است که خودشان مشکلات را با استفاده از طبیعت 

حل کردند.
به گفته وی، در ســطح دنیا با ورود دانش های وارداتی دانش های بومی تحت شعاع 

قرار گرفته و این باعث شده که توسعه ناپایدار اتفاق بیافتد.
معاون رییس جمهور اظهار داشــت: برای اینکه ریل توسعه به مسیر پایدار برگردد 
باید زیرساخت های اصلی دانش بومی به صورت نقطه ای در روستاها، شهرها و مناطق 

عشایری انجام شود.
وی افزود: ییلاق و قشلاق عشایر یک همزیستی مسالمت آمیز با طبیعت است که این 

قشر خودشان را با طبیعت وشرایط طبیعی وقف می دهند.
به گفته وی، دانش بومی ریشــه دیرینه در تاریخ دارد زمینه ســاز این است که یک 

توسعه مسالمت آمیز انجام شود تا الگو قرار گیرد.
معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست پیوند بین دانش بومی 
و دانش نوین را از ضروریات حفظ محیط زیســت عنوان کرد و گفت: دانش بومی باید 

احیا شود و مکمل دانش نوین قرار گیرد.
سلاجقه ادامه داد: فرهنگ غنی و ریشه های عمیق فرهنگی برای حفظ محیط زیست 
ضروری است و همایش دانش سنتی محیط زیست آغازی برای احیای دانش بومی است و 
اگر با همین روحیه جلو برویم به توفیقات خوبی در این خصوص دست پیدا خواهیم کرد.

وی بیان داشت: چهارمحال و بختیاری گل سر سبد دانش های بومی در حوزه محیط 
زیست است و می تواند الگویی برای استان های دیگر شود و در کنار حفظ محیط زیست، 

اشتغال و کارآفرینی هم مدنظر قرار گیرد.
معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست افزود: سیاه چادر عشایری، 
گویش، ییلاق و قشلاق و زندگی مردم این استان همه دانش بومی به شمار می آید و در 

واقع هویت ما محسوب می شود.
سلاجقه با تاکید بر اینکه ریشه ناپایداری توسعه به علت بی توجهی به دانش بومی 

است، اطهار داشت: ما در تلاشیم تا بین دانش بومی و دانش نوین پیوند برقرار کنیم.
معاون آموزش و مشارکت های اجتماعی سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه 
تدوین اطلس دانش سنتی محیط زیست کشور در دستور کار قرار گرفته است، گفت: 

این اطلس به زودی تدوین و ارائه می شود.
نورالله مرادی افزود: تمدن ایرانی اسلامی از پیشینه بسیار بزرگی در حوزه دانشی و به 
ویژه دانش بومی و سنتی برخوردار است و از موضوعاتی که از همان ابتدای شکل گیری 
دولت سیزدهم همواره مورد تاکید بوده است توجه به ویژگی ها و خرد بومی مناطق مختلف 
کشور است و بر اساس آن همایش دانش بومی را طراحی و میزبانی آن به چهارمحال و 

بختیاری که به لحاظ پیشینه و توان محققان غنی است، واگذار شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست چهارمحال و بختیاری با اشاره به برگزاری نخستین 
همایش ملی دانش ســنتی محیط زیست از تهیه بانک اطلاعاتی دانش سنتی محیط 
زیست خبر داد و گفت: این استان به عنوان دبیرخانه دانش سنتی محیط زیست انتخاب 
شده است.سعید یوسف پور افزود: مستندسازی دانش سنتی ایرانیان یک راهکار در حفظ 
و حراست از محیط زیست است که در دستور کار اداره آموزش حفاظت محیط زیست قرار 
گرفته است.مدیرکل حفاظت محیط زیست چهارمحال و بختیاری گفت: مستندسازی 
دانش بومی کار بزرگ اســت و باید طرح های دانشــجویی و پایان نامه های دانشجویی 

رویکردشان به سمت دانش بومی هدایت شود.
هم اکنون ۱۵.۳ درصد مساحت استان در قالب مناطق حفاظت شده تحت مدیریت 
این اداره کل قرار دارد که در چهارمحال و بختیاری هشت منطقه حفاظت شده شامل 
یک اثر طبیعی ملی، یک پارک ملی، یک پناهگاه حیات وحش و پنج منطقه حفاظت شده 
به مساحت ۱۵۵ هزار و ۸۴۴ هکتار و ۲ منطقه شکار ممنوع به مساحت ۵۱ هزار و ۷۲۴ 
هکتار برای زیســتگاه حیات وحش وجود دارد که مامنی و منطقه بکری برای زندگی 

حیات وحش است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/05
شماره : 1623

   لوازم خانگی و پوشاک صدرنشین قاچاق به تهران
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران از احیای ۲۰۰ واحد راکد در تهران در سال گذشته و برنامه ریزی برای احیای حداقل ۲۰۰ واحد راکد در سال جاری 

خبر داد و گفت که در سال گذشته بیشتر کالاهای قاچاق کشف شده در گروه لوازم خانگی و پوشاک بودند.
 محمود سیجانی امروز در نشست خبری اظهار کرد: در حوزه صادرات سال گذشته ۱.۵ میلیارد دلار صادرات داشتیم که پیش بینی امسال ۲ میلیارد دلار از محل گمرکات 

تهران است. البته کالاهای این استان از سایر مرزهای استان نیز صادر می شود. همچنین ۱۷ درصد صادرات کشور مربوط به صادرات تهران است.
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مهاجم ایرانی رم گفت جالوروسی با وجود شکست تلخ خانگی برابر بولونیا به راهش تا پایان فصل با قدرت ادامه خواهد داد. رم در هفته سی وسوم سری آ از بولونیا میزبانی کرد و برابر مهمانش 
با نتیجه سه بر یک شکست خورد. در این بازی سردار آزمون از دقیقه ۵۲ به جای تامی آبراهام راهی میدان شد و موفق شد در دقیقه ۵۶ تنها گل تیمش را به ثمر برساند.بولونیا در این بازی 
توسط اوساما العزوزی )دقیقه ۱۳(، یوزوآ زیرکزی )۴۵( و الکسیس سالماکرز )۶۵( به گل رسید.سردار آزمون در صحبت هایی بعد از بازی گفت: گاهی بازی ها اینگونه پیش می رود. بولونیا خیلی 
خوب کار کرد و شایسته برد بود. بدیهی است که سه امتیاز را می خواستیم ولی در فوتبال گاهی می برید و گاهی می بازید. ما به راهمان ادامه می دهیم و با وجود این نتیجه دست از تلاش نخواهیم 
نکشید.او درباره گلزنی در این دیدار با وجود نبودنش در ترکیب اصلی نیز افزود: وظیفه کسانی که از روی نیمکت می آیند این است که تا جایی که می توانند به تیم کمک کنند. این وظیفه ماست. 
همه ما باید به تیم کمک کنیم و خوشحالم توانستم گلزنی کنم.این سومین گل سردار آزمون در این فصل برای رم بود. این بازیکن ایرانی که به تازگی دوران مصدومیت را پشت سر گذاشته، 
آماده است در لیگ اروپا نیز به تیمش کمک کند. رم با هدایت دانیله دروسی توانسته است به نیمه نهایی لیگ اروپا راه یابد و باید در این مرحله به مصاف بایر لورکوزن، قهرمان بوندسلیگا، برود.

   مطرح شدن نام طارمی بعد از قهرمانی 
اینتر

مدیر ورزشی باشگاه اینتر بعد از قهرمانی این 
تیم در سری A از جذب دو بازیکن جدید خبر داد 

که یکی از آن ها مهدی طارمی است.
 اینتر در دیدار حســاس برابــر میلان که در 
ورزشگاه سن سیرو برگزار شد با نتیجه دو بر یک 

به پیروزی دست پیدا کرد.
ایــن پیروزی کافی بود تا اینتر ۵ هفته قبل از 
پایان لیگ، قهرمانی خود را در سری آ قطعی کند 
و یک شب فراموش نشــدنی را برای هوادارانش 
رقم بزند.پیرو آسیلیو، مدیر ورزشی باشگاه اینتر 
در گفت وگویی که با شبکه DAZN داشت از جذب 
دو بازیکن جدید خبر داد. او گفت: این یک لحظه 
خاص برای همه ما در باشگاه اینتر است و همه از 
این قهرمانی خوشحال هستیم. اکنون انتظارات از 
تیم بالا رفته است. فعلا برای فصل بعد دو بازیکن 
جدید را جذب کرده ایم.خبرنگار شبکه DAZN اعلام 
کرد که منظور مدیر ورزشــی باشگاه اینتر از این 
دو بازیکن مهدی طارمی ستاره پورتو و زیلنسکی 
بازیکن تاثیرگذار ناپولی است که فصل بعد برای 

اینتر به میدان خواهند رفت. 

 جریمــه ۱۰۰ میلیونی برای ســرمربی 
آلومینیوم

 کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال رای خود 
را در خصوص ســرمربی تیــم فوتبال آلومینیوم 

اراک صادر کرد.
کمیته انضباطی درخصوص تخلف انتســابی 
مجتبی حسینی، ســرمربی تیم آلومینیوم اراک 
مبنی بر نشر اکاذیب از طریق مصاحبه پس از دیدار 
برابر شمس اذر قزوین، تخلف وی محرز و مسلم 
تشخیص داده شده و مستند به ماده ۷۱ مقررات 
انضباطی و با رعایت ماده ۹۴ این مقررات، وی به 
پرداخت یک میلیارد ریال جریمه نقدی محکوم 
شد.رای صادر غیرقابل اجرا بوده و قابل تجدید نظر 
پس از مدت ۷ روز از تاریخ این ابلاغ است. ضمنا 
یک جلسه محرومیت تعلیقی ایشان طی دادنامه 
۱۰۰۴ پس از قطعی شدن این حکم قابلیت اجرایی 
خواهد داشت و از دستور موقت صادره به شماره 

۲۲۴ نیز رفع اثر می شود.

  لژیونر اســتقلالی در لیســت خرید 
اوسمار ویرا

سرمربی پرسپولیس اسامی بازیکنان مدنظرش 
برای حضور در جمع سرخپوشان را اعلام کرد.

 اوسمار ویرا سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
شب گذشته در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد: 
»خیلی از بازیکنان را دوست دارم و از سال گذشته 
تا الان لیستی دارم که می خواهم عضو تیم ما شوند 
از جمله مهدی قایدی که فصل خوبی داشــت، 

شهریار مغانلو، رامین رضاییان و اسدی«.
سرمربی پرسپولیس درباره مصدومیت بیرانوند 
نیز اعلام کرد این بازیکن شاید به بازی روز جمعه 
هفته جاری جام حذفی مقابل آلومینیوم اراک نرسد 
اما به دیدار با سپاهان در هفته بیست وپنجم لیگ 

برتر خواهد رسید. 

 هافبک استقلال پایش را به تیغ جراحان 
سپرد

هافبک تیم استقلال امروز تحت عمل جراحی 
قرار گرفت. مهدی مهدی پور هافبک تیم استقلال 

امروز تحت عمل جراحی قرار گرفت.
مهدی پور که از ناحیه رباط پا دچار پارگی شده 
بود با نظر پزشکان عمل جراحی کرد و طبق گفته 
پزشکان از نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر فصل 

آینده می تواند به میادین بازگردد. 

  تکلیف گل محمدی تا فردا مشــخص 
می شود

براســاس پیگیری  خبرنگار ایســنا، وضعیت 
همکاری گل محمدی با تراکتور تا فردا مشخص 
می شــود. بعد از جدایی پاکو خمس از تراکتور، 
مسئولان این باشگاه مذاکراتی با یحیی گل محمدی 
انجام دادند تا او را راضی به نشستن روی نیمکت 
تیم شــان کنند.در همین راســتا قرار بود دیروز 
)دوشنبه( جلسه ای پیرامون حضور گل محمدی و 
حل موانع حضور او در تبریز برگزار شود اما تاکنون 
نتیجه ای حاصل نشــده است.پیگیری های نشان 
می دهد که قرار است تکلیف حضور گل محمدی 
در تراکتور تا فردا مشــخص شود و مدیران این 

باشگاه پیگیر حل موانع هستند.

   ماشاریپوف به تمرین استقلال بازگشت
ستاره ازبکستانی استقلال به ایران بازگشت.

 جلال الدین ماشــاریپوف هافبک ازبکستانی 
استقلال پس از بازی جمعه شب آبی پوشان مقابل 
شمس آذر قزوین در هفته بیست و چهارم لیگ 

برتر به دوبی رفت.
دلیل بدون اطلاع ترک کردن ایران توســط 
ماشاریپوف این بوده که پاسپورت هافبک استقلال 
به خاطر فیفادی و انجام بازی های ملی برای تیم 
ملی ازبکستان پیش خود ماشاریپوف بوده است. 
او به باشگاه اعلام کرده برای آوردن خانواده اش به 

دوبی سفر می کند.

    قطعا مشکلات و حرف و 
حدیث هایی وجود دارد. من 

متاسفم که با روح و روان 
هواداران بازی می شود و 

مطمئنا باشگاه در این میان 
ضرر خواهد کرد. شما فکر 

کنید اگر هواداران حامی این 
تیم نباشند، مطمئناً تراکتور 

جزو تیم های ضعیف لیگ 
محسوب خواهد شد.

بی ثباتی و سردرگمی  در باشگاه تراکتور

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   رقابت های لیگ برتر در شرایطی به روزهای پایانی خود نزدیک می شود که قرارداد تعداد زیادی از بازیکنان پرسپولیس در 
انتهای فصل به پایان خواهد رسید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/02/05
شماره : 1623

اتاق VAR در قرق داوران بین المللی

پرخاشگری مربیان به جامعه تسری پیدا می کند

مهدی تاج به عنوان فرد اول فدراســیون بار ها مدعی شده که فصل آتی سیستم 
ویدیویی به لیگ برتر ایران ورود می کند. او اخیراً در راستای وعده قبلی مصرانه روی 
ادعای خود پافشــاری کرد و بحث ورود وی  ای آر در لیگ بیســت و چهارم را وسط 

کشید که بسیار قابل توجه بود.
با توجه به اینکه هر هفته کمیته داوران با سیلی از اعتراض تیم ها نسبت به داوری ها 
مواجه می شود و قطعاً در هفته های پایانی این اعتراض ها به اوج خود می رسد، برای 
فدراسیون و شخص تاج ورود سیستم ویدیویی از نان شب هم واجب تر است و رئیس 
فدراسیون در تلاش است تا فصل آینده با ورود این تکنولوژی فوتبال را به سمت و 

سوی حرفه ای تر شدن سوق دهد و از دایره اعتراض ها کم کند.
برای عملی شدن وعده های رئیس نیاز به بستر هایی است که باید آرام، آرام فراهم 
شود؛ نخست اینکه باید ورزشگاه های کشور را برای نصب VAR مهیا کنند و نکته بعدی 
مجهز شــدن تمامی داوران لیگ برتر به علم استفاده از این تکنولوژی است تا دست 

کمیته داوران برای استفاده از داوران بسته نشود.
پرواضح است که در شرایط امروز لیگ و ضعف جامعه داوری کمیته داوران برای 
اســتفاده از VAR حتی در بازی دربی هم با مشــکل جدی مواجه است چه برسد به 
اینکه بازی های دیگر لیگ نیز با این تکنولوژی برگزار شود، به همین دلیل افشاریان 
باید برای مهیا کردن مقدمات اســتفاده از سیستم ویدیویی ابتدا داورانش را به علم 

استفاده از آن مجهز کند.
بدیهی اســت که در حال حاضر فقط هفت داور بین المللــی )موعود بنیادی فر، 
پیام حیدری، بیژن حیدری، حسن اکرمی، وحید کاظمی، امیر عرب براقی و مرتضی 
منصوریان( با حضور در کلاس های خارج از کشور توانستند لایسنس خود را دریافت 
کنند آن هم لایســنس حضور در داخل زمین، اما استفاده از VAR مستلزم این است 
که سه داور هم در اتاق VAR قرار گرفته تا بتوانند به داوران داخل زمین کمک کنند 

که داوران اتاق VAR قطعاً کاری به مراتب سخت تر از داوران داخل زمین دارند.
نکته اینجا است که برای حضور در این اتاق فقط تاکنون موعود بنیادی فر لایسنس 
دارد و شش داور دیگر بین المللی نتوانستند این مدرک را کسب کنند، پس تا اینجای 
کار کمیته داوران فقط شــش داور دارد که می توانند در صورت اســتفاده از سیستم 
 VAR ویدیویی در زمین حضور داشــته باشــند و یک داور هم توانایی حضور در اتاق
دارد، لذا برای برگزاری بازی ها با سیستم ویدیویی در فصل آینده باید غیر از داوران 

بین المللی، داوران ملی لیگ هم علم استفاده از آن را داشته باشند.
 این طور که گفته می شود در راستای وعده های مکرر تاج برای استفاده از VAR در 
فصل آتی، کمیته داوران قصد داشته در هفته گذشته مدرسانی از کشور های لبنان و 
اردن را به ایران بیاورد و ۱۵ داور را برای حضور در کلاس های آموزش VAR زیر نظر 
مدرسان قرار دهد.اما این طرح خیلی زود متوقف شد، چون به دلایلی پرواز مدرسان 

لبنانی و اردنی به ایران لغو شد و عملًا این کلاس ها منحل شد.
با وجود این، اما کمیته داوران می خواهد در ســه ماه آتی که تا فصل بعد کمیته 
 VAR داوران فرصت دارد دوباره از مدرسان خارجی برای برگزاری کلاس های آموزش
دعوت کند و در چندین نوبت )احتمال زیاد در سه نوبت( پانزده داور لیگ برتر بتوانند 

با حضور در کلاس های ذکر شده با استفاده از سیستم ویدیویی آشنا شوند.
در ادامه فقط بحث اتاق VAR می ماند که قطعاً در این بازه زمانی داوران بین المللی 
هم لایسنس اتاق VAR را می گیرند تا در صورت ورود سیستم ویدیویی به بازی های 

لیگ برتر بتوانند به کمیته داوران کمک کنند.
با توجه به اطلاعاتی که رسیده ورزشگاه های نوساز ایران مثل نصف جهان و شهدای 
فولاد برای نصب سیستم ویدیویی مشکلی ندارند و ورزشگاه های دیگر هم با رفع چند 

ایراد کوچک برای ورود سیستم ویدیویی مشکل جدی ندارند.
در اینجا فقط بحث مجهز شــدن داوران به علم استفاده از این تکنولوژی می ماند 
که کمیته داوران در سه ماه پیش رو سعی دارد با برگزاری چند کلاس در چند دوره 

داوران خود را با این علم آشنا کرده تا آنها بتوانند لایسنس خود را بگیرند.
 آنچه مسلم است تاج به دور از چشم مخاطبان فوتبال تمام هم و غم خود را برای 
ورود این تکنولوژی گذاشته است، این سیستم قرار است بیشتر از شرکت های چینی 

و به احتمال زیاد به صورت اجاره ای وارد لیگ شود.
 بسیاری از شرکت های بزرگ دنیا برای نصب این سیستم در حال حاضر با هم رقابت 
می کنند و اکثراً اپراتور هایی دارند که به همراه سیســتم به کشور مورد نظر فرستاده 
و در اختیار فدراســیون آن کشــور قرار می دهند، به طور حتم با توجه به مشکلاتی 
که تاکنون برای خرید VAR بوده است فدراسیون ایران این سیستم را از شرکت های 
مورد نظر اجاره کرده و در فصل بیســت و چهارم استفاده می کند تا به طور مقطعی 

کمبود دستگاه ها برطرف شود.

کنترل پرخاشگری در میان بازیکنان و مربیان نیازمند ارایه آموزش در خصوص 
مهارت های کنترل هوش هیجانی از سوی باشگاه است و جریمه ها به تنهایی نمی تواند 

عامل بازدارنده ای باشد.
 موضوع »پرخاشگری در فوتبال« یکی از چالش هایی است که در فوتبال کشور 
چه در میان بازیکنان و مربیان و چه در میان هواداران با آن مواجه هســتیم و بارها 
شاهد درگیری بازیکنان با داور، با بازیکن حریف، درگیری بازیکنان با مربیان و حتی 
درگیری مربیان با مدیران بوده ایم. مسأله ای گستره آن به روی سکوهای ورزشگاه ها 
هم کشیده می شود و شاهد تخلفاتی همچون فحاشی، پرتاب بطری و سنگ و درگیری 

فیزیکی در بین تماشاگران بوده ایم.
یکی از حوزه هایی که در فوتبال ایران نسبت به آن کم توجهی شده است حضور 
روانشناســان ورزشی در میان تیم ها اســت که بتوانند در موارد بحرانی، بازیکنان را 

راهنمایی کنند و کنترل خشم و هیجان را به آنها آموزش دهند.
احسان میرزاده، روانشناس حوزه ورزش، در گفت و گو با خبرنگار مهر، به تشریح 
وضعیت کنونی پرخاشگری در فوتبال ایران و تأثیرات آن بر هواداران پرداخت و پیش 
از هر چیز بر این مســاله تاکید کرد که پرخاشگری در میان بازیکنان و تماشاگران 

منفک از جامعه نیست و در سطح جامعه هم شاهد افزایش پرخاشگری هستیم.

  حضور روانشناسان در تیم ها ضروری است
این روانشــناس ورزشی بر ضرورت کنترل خشم و هیجان در میان اهالی فوتبال 
پرداخت و گفت: در رشته ورزشی فوتبال حساسیت های زیادی وجود دارد و این رشته 
به دلیل جایگاه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی که دارد و با دیگر حوزه های 
موجود در جامعه متفاوت اســت. این تفاوت آنجایی می توان مشاهده کرد که حتی 
سیاســت مداران هم تمایل دارند وارد این حوزه شوند و همین امر بر اهمیت بالای 
این رشته در جامعه اشاره دارد. این حساسیت ها و تفاوت ها در کنار ذات این رشته، 

موجب می شود که هیجانات در فوتبال در اوج خود باشد.
وی ادامه داد: اهالی ورزش و کسانی که در بطن فوتبال حضور دارند باید بتوانند 
بر رفتار خود کنترل داشته باشند چرا که هرگونه پرخاشگری از سوی آنها به راحتی 
به روی ســکوها کشیده می شود. هوش هیجانی به این معناست فرد نسبت به خود 
و محیط خود آگاهی داشــته باشد بتواند هیجانات خود را کنترل کند که می تواند 
شــادی بیش از حد و یا خشــم بیش از حد باشد. فدراسیون فوتبال اخیراً در بحث 
صدور مجوز حرفه ای، دوره هایی را به صورت اجباری برای باشگاه ها برگزار می کند که 
یکی از این کلاس ها کنترل هوش هیجانی است. این دوره ها به باشگاه ها این آگاهی 
را می دهد که در حوزه های مربوط به روانشناســی ورزش وارد شوند و نسبت به آن 
حساســیت به خرج دهند.این پژوهشگر در خصوص ضرورت حضور روانشناسان در 
تیم های ورزشــی گفت: در تیم های لیگ برتری روانشناسان ورزشی جایگاه چندانی 
ندارند و به جز چند تیم محدود، به صورت پیوسته روانشناسان حضور دارند. تیم ها 

به دلایل مختلفی ممکن اســت دچار هیجانات مختلف شوند و روانشناسان ورزشی 
هستند که می توانند به بازیکنان، مربیان و مدیران کمک کنند که بتوانند در مواقع 

بحرانی هیجانات خود را کنترل کنند.

  تبعات نبود آموزش های روان شناختی را در جام ملت ها دیدیم
تیم ها باید بتوانند این مســاله را به بازیکنان و مربیان خود بیاموزند که تنها در 
حوزه مسائلی که تحت کنترل آنها است دخالت کنند و برای نمونه اعتراض آن ها به 
سوت داور نمی تواند مؤثر واقع شود. نمونه بارز چنین مسأله ای را در جام ملت های 
آسیا در سال ۲۰۲۱ دیدیم که اعتراض بی مورد بازیکنان تیم ملی به داور در دیدار 
با ژاپن در مرحله نیمه نهایی موجب از بین رفتن ساختار تیمی و شکست برابر این 
تیم شــد. در جام ملت های ۲۰۲۴ هم همین مســاله تکرار شد و تیم ایران یکی از 

تیم هایی بود که بیشترین اعتراضات را در مسابقات داشت.

  نحوه مداخله فدراسیون فوتبال و کمیته انضباطی بازدارنده نیست
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال تلاش می کند با اعمال جریمه علیه بازیکنان 
یا افراد متخلف رفتار آنها را کنترل کند. احســان میرزاده معتقد اســت این جرایم 
نمی تواند نقش بازدارنده داشــته باشد و باید به صورت ریشه ای و با آموزش صحیح 
چنین رفتارهایی را کنترل کرد. وی در این خصوص گفت: مجریمه هایی که کمیته 
انضباطی علیه پرخاشــگری های بازیکنان انجام می دهد اگــر مؤثر بود باید میزان 
تخلفات سال به سال کمتر می شد در حالی که این اتفاق نیفتاده است. به این دلیل 
که به این مساله به شکل ریشه ای پرداخته نشده است. جریمه یک راه حل موضعی 
است که به صورت کوتاه مدت و مقطعی است نتیجه بخش باشد اما بازیکن متخلف 
ممکن اســت در صورتی که در شــرایط دیگری قرار بگیرد همان رفتار را حتی به 

شکلی شدیدتر مرتکب شود.

 تراکتور در سال ۱۴۰۳ روزهای خوبی را پشت سر نمی گذارد و همچنان در حسرت برد مانده است. نتایج ضعیف این تیم در 
هفته های اخیر باعث شد که آن ها از کورس قهرمانی جا بمانند. اوضاع اما از جایی بدتر شد که پاکو خمس، سرمربی تراکتور از این 
تیم جدا شد و هنوز جانشین او برای نشستن روی نیمکت پرشورها مشخص نشده است. در روزهای اخیر گزینه های مختلفی برای 
سرمربی گری در تراکتور مطرح شده که جدی ترین گزینه، یحیی گل محمدی بوده که با مدیران این باشگاه هم به توافق رسیده اما 
موانع حضور او در تبریز هنوز حل نشده است. در حال حاضر محمد نصرتی به عنوان سرمربی موقت هدایت تراکتور را برعهده دارد.

مرتضی اسدی، درباره بلاتکلیفی نیمکت تراکتور اظهار کرد: از باشگاه عاجزانه می خواهم این سناریو تکراری که هر سال و گاهاً 
یک سال و نیم یک بار سرمربی  تغییر می دهد را تمام کنند. چرا آقای زنوزی خودش به این داستان ورود نمی کند؟ ظاهراً این 

باشگاه خودش هم علاقه مند است که هر سال یک اتفاقی بیفتد تا با نفرات جدید در کادرفنی کار کنند.
او ادامه داد: عدم ثبات نیمکت به تیم لطمه می زند. نتایجی که اتفاق افتاده باعث دلخوری هواداران شده است. چرا آقای زنوزی 
این چرخه را قطع نمی کند؟ هر کسی که به این موضوع دامن می زند ۵ سال است که این کار را تکرار کرده است. زنوزی ۵ سال 

واکنش آزمون بعد از 
زدن سومین گل فصل

اســت که فقط وعده داده که تیم کهکشانی خواهد بست و تراکتور را قهرمان خواهد کرد اما هیچ 
وقت اتفاقی نیفتاده و مشکلات امسال بیشتر هم شده، چند دستگی بین بازیکنان و بین هواداران 

هم بیشتر شده است.
کاپیتان ســابق تراکتور افزود: من نمی دانم چه کسی به این موارد دامن می زند. باشگاه تراکتور 
می گوید باید حواشی کنترل شوند اما از طرفی روی آتش بی ثباتی و سردرگمی تیم بنزین می ریزد. 
آقای زنوزی چرا به داد هوادار تراکتور نمی رسید؟ مگر از شما چه می خواهند؟ آیا هواداران از شما 
امکانات فضایی می خواهند؟ مگر چه امکاناتی مهیا کرده اید؟ هواداران با هزینه خودشان به ورزشگاه 
می آیند و خواسته شــان فقط یک بازی خوب و شــجاعانه و قهرمانی است. در بازی با نساجی تیم 
حریف از تنها موقعیت جدی اش گل ساخت اما نساجی تیمی نبود که مقابل تراکتور قد علم کند.

اســدی گفت: قطعا مشــکلات و حرف و حدیث هایی وجود دارد. من متاسفم که با روح و روان 
هواداران بازی می شود و مطمئنا باشگاه در این میان ضرر خواهد کرد. شما فکر کنید اگر هواداران 
حامی این تیم نباشند، مطمئناً تراکتور جزو تیم های ضعیف لیگ محسوب خواهد شد. این هوادار 
است که به تیم ارزش و شخصیت می دهد. هواداران تیم را تنها نمی گذارد و حق شان این نیست. 

نمی دانم چه سناریویی در پیش است! متاسفانه دوباره، دوباره ها درحال رخ دادن هستند.
پیشکسوت تراکتور اضافه کرد: چند سال است که این اتفاق تکرار می شود اما همه بد نیستند! در 
دوران خصوصی تراکتور ۱۶ بار سرمربی عوض شده که هر کدام صاحب سبک و برنامه بودند. یعنی 
همه این ۱۶ مربی بد بودند و شما )باشگاه تراکتور( خوب بودید؟ برنامه ریزی شما درست بوده؟ مگر 
کل بازیکنان با نظر مربیان جذب شده اند؟ خیلی از بازیکنان را خود باشگاه جذب کرده است. چرا 
باشگاه تراکتور شفاف سازی نمی کند؟ مگر بازیکنان در سال های اخیر مطابق لیست خمس، بردیف 
و مربی های قبلی خارجی و داخلی، جذب شده اند؟ اصلا چه اتفاقی در حال رخ دادن است! حتی در 
ضعیف ترین لیگ ها و تیم های دنیا هم این اتفاق نمی افتد که طی ۶-۵ فصل، ۱۶ سرمربی عوض شود.

اســدی مطرح کرد: زنوزی همه جا می گوید که هزینه کرده ، خب ما هم همه جا حامی آقای 
زنوزی و باشگاه بودیم ولی چه اتفاقی افتاد؟ چرا با یک نفر با سلامتی کار را به پایان نمی رسانید؟ 
اگر اطمینان ندارند چرا سرمربی می آوردند؟ اگر از انتخابشان مطمئن هستند، باید شرایط را هم 
مهیا کنند، نه اینکه از خود باشگاه با من تماس بگیرند و بگویند خمس ضعیف است! اگر ضعیف 
است چرا آوردید؟ اگر خوب است چرا پشت سرش حرف می زنید؟ هواداران تراکتور با هزار مشکل 
منتظر بازی تیم شان هستند تا به ورزشگاه بیایید ولی در نهایت با کسب نتایج ضعیف توسط تیم 

محبوب شان، ورزشگاه را ترک می کنند.
او در واکنش به فوت هوادار تراکتور گفت: پستی را در صفحه شخصی ام منتشر کردم و هواداران 
که همیشه به من لطف داشتند، کامنت گذاشتند. یکی از هواداران نوشته بود که "چرا این اتفاق 
)مرگ هواداران( در زمان بازی ما اتفاق نمی افتاد؟" در این ۶-۵ ســال چه اتفاقی افتاده است؟ چرا 

این قدر فشار باید روی هواداران باشد. چرا باشگاه تراکتور به خواسته هواداران توجهی نمی کنند؟
مدافع پیشــین تراکتور درباره انتخاب سرمربی جدید برای این تیم بیان کرد: به نظر من مربی 
خارجی با فضای فوتبال ما آشنا نیست و مربیان خارجی برای آشنا شدن با فوتبال ایران حداقل به 
یک نیم فصل نیاز دارند، چون ما لیگ عجیبی داریم. در بین گزینه های داخلی، یحیی گل محمدی در 
تراکتور هم کار کرده و گزینه قابل قبولی است و با فضا آشناست. اما امیدوارم با توجه به سیاست های 
باشگاه تراکتور این چند بازی آخر را به سلامتی به پایان برسد. متاسفانه در فضای مجازی گزینه های 
ضعیف تر هم مطرح شده بود. البته همه می دانیم سناریو باشگاه تراکتور چیست، اما نمی دانیم چرا 
نمی خواهند حلش کنند. من بعد از اتمام بازی ها راجع به اتفاقات باشگاه تراکتور صحبت خواهم کرد.

اسدی عنوان کرد: فشار زیادی روی بازیکنان وجود دارد اما باید بدانند پیراهن چه تیم بزرگی را 
تن کرده اند، این پیراهن تعصب و غیرت می خواهد و برای اینکه بتوانند سرشان را در تبریز بالا نگه 

دارند باید تمام تلاششان را انجام دهند.
 ان شاالله اتفاقاتی در بازی های آتی بیفتد که سهمیه آسیایی کسب شود تا حداقل کاری کرده باشند.
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دلار  64.600

یورو 69.200

پوند  80.650

درهم  17.750

لیر  2.050

سکه  تمام  42.400.000

سکه نیم  25.100.000

سکه ربع  15.100.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

استقبال قابل توجه خریداران 
چینی از خودروهای برقی و 
پلاگین هیبرید

برای اولین بار در تاریخ بازار خودروی چین، سهم وسایل 
نقلیه انرژی نو شــامل خودروهای برقی و پلاگین هیبرید 
در بــازه زمانی اول تا چهاردهم آوریل به بیش از ۵۰ درصد 
رسیده است.بد نیست بدانید عبارت وسایل نقلیه انرژی نو 
در بازار چین به محصولاتی با قوای محرکه برقی و پلاگین 
هیبریدی اطلاق می شود؛ اما آمار فروش انجمن خودروسازان 
چین نشان می دهد میزان فروش خودروهای صفرکیلومتر از 
اول تا چهاردهم آوریل به ۵۱۶ هزار دستگاه رسیده که نسبت 

به مدت مشــابه سال قبل ۱۱ درصد افت دارد. البته از بین 
این تعداد خودروی فروخته شده محصولات انرژی نو سهم 
۲۶۰ هزار دستگاهی دارند که به معنی رشد ۳۲ درصدی در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل است. این میزان فروش باعث 
می شــود سهم خودروهای یاد شده از بازار به ۵۰.۳۹ درصد 
برســد.پیش از این برخی کارشناسان پیش بینی می کردند 
سهم خودروهایی با انرژی های نو از بازار چین تا سال ۲۰۲۸ 

بیشتر از ۵۰ درصد نخواهد بود. 

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

عاطفه دهقان   | این خودرو بر پایه یک دستگاه 
جینتا G20 و موتور ۲.۳ لیتری فورد توسعه خواهد 
یافت.با دورشــدن پیشرانه های درون ســوز بنزینی و گازوئیلی، 
موتورهای درون سوز هیدروژنی به جایگزین احتمالی آن ها تبدیل 
شــدند که روند توسعه شــان به آرامی جلو می رود. امروزه از این 
دسته موتورهای در زمینه های مختلف حمل ونقل مانند صنعت 
هوانوردی، خودروسازی و قایق سازی استفاده می شود. پس انتظار 
می رود که درصورت خوش اقبالی و روند پیشرفت سریع و مناسب، 

هیدروژن بتواند خود را به مردم اثبات کند.

مروری بر هر آنچه باید از پیشرانه درون سوز هیدروژنی 
تویوتا بدانید

حال که این فناوری باید توان خود را به رخ همگان بکشــد، 
چه چیزی بهتر از ثبت یک رکورد سرعت تازه که نام آن را بر سر 
زبان ها بیاندازد! یک تیم دانشجویی از »دانشگاه بس« انگلستان 
تصمیم گرفته اند به این هدف دســت پیدا کنند. این مجموعه 
علمی در حوزه کار با هیدروژن سابقه پیشین هم دارد. به همین 
دلیل دانشــجویانش تصمیم گرفته اند رکورد ســرعت زمینی را 
با خودرویی هیدروژنی بشــکنند. هدف آکادمیک این دانشگاه، 

پرچمداری تولید، ذخیره، توزیع و استفاده نهایی از هیدروژن از 
نظر ظرفیت، امکانات و تخصص تولید است.

موسسه یادشده ماه گذشته اعلام کرد برای پیشبرد اهدافش 
با کنسرســیوم »HyFIVE« همــکاری خواهد کرد تا به پژوهش 
پیرامون امکان استفاده از هیدروژن به عنوان سوخت هواپیماهای 
انگلستان بپردازد. وظیفه اصلی کنسرسیوم یادشده، تولید سیستم 
 ســوختی هیدروژنی با کیفیت اســت تا بتوانــد درکنار تامین

 زنجیره تولید، به هدف این کشور برای حمل ونقل پاک تا سال 
۲۰۳۰ کمک کند.

تیم رکورشکنی این دانشــگاه به تازگی پیشرانه تک سیلندر 
هیدروژنــی خود را آماده کرده اند و هرچند هدف بلندپروازانه ای 
دارند اما ابتدا به فکر راه اندازی رســمی نخستین تیم محصلان 
جهان باشند که روی یک موتور درون سوز هیدروژنی کار می کنند. 
موتــوری که روی آن کار می کنند، زندگی خود را به عنوان یک 
ژانراتور تک سیلندر بنزینی از شرکت »ونگارد« آغاز کرده است. 
تیم یادشده، موتور را برای سوزاندن هیدروژن آماده کرد و در این 
راه از قطعات تامین کنندگان دیگر هم بهره برده است. »سموئل 

ری«، ارشد تیم هیدروژن بس، می گوید:
موتورهای هیدروژنی در مقایسه با نمونه های بنزینی کارکرد 

بســیار متفاوتی دارند و نیازمند قطعات متفاوت هستند که در 
بازارهای تجاری دردسترس نیســتند. ما خوش شانس بوده ایم 
که توانسته ایم با کمک اسپانسرهایمان به این قطعات دسترسی 
داشته باشیم. برای نمونه، در کنار تیم »لینک انجین منیجمنت« 
به ســختی کار کرده ایم تا ECU آن ها را برای پیشرانه هیدروژنی 

بهینه سازی کنیم.
از آنجا کــه کار روی موتورهای هیدروژنــی نوآورانه، تازه و 
تخصصی به شمار رفته و تیم هیدروژن بس هم شامل دانشجویان 
این موسسه می شود، تقریبا تمام آن ها فاقد تجربه کاری در این 
زمینه بودند؛ مشکلی که با راهنمایی های گوناگون، تحقیق بسیار و 
کمک اسپانسرهایشان مرتفع شد. پیشرانه تیم بس با اولین تلاش 
روشن شــد اما از آن برای رکوردزنی استفاده نخواهد شد؛ بلکه 
فعلا یک بستر خوب برای توسعه بیشتر موتور اصلی خواهد بود. 
موتور رکوردزنی این مجموعه یک واحد ۲.۳ لیتری اکوبوست فورد 
خواهد بود که برای سوزاندن هیدروژن بهینه سازی می شود. پس 
از اتمام کار، موتور روی یک دستگاه جینتا G20 سوار خواهد شد 
تا خود را برای شکستن رکورد جهان آماده کند. نظر شما درباره 
این خودرو چیست؟ آیا تیم های دانشگاهی توان انجام این دسته 

از پروژه ها را دارند؟

خودروی 
 هیدروژنی 
برای شکستن 
رکورد سرعت 
زمینی آماده 
می شود

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/02/05
شماره : 1623

قیمت طلا افزایش یافت اما به دلیل کاهش نگرانی ها 
در مورد مناقشــه گســترده تر در خاورمیانــه، افزایش 
ریسک پذیری سرمایه گذاران و کاهش تقاضای شمش به 
عنوان پناهگاه، نزدیک به پایین ترین سطح یک هفته ای در 
جلسه قبل بود. بهای هر اونس طلا با ۰.۳ درصد افزایش 
به ۲۳۳۳ دلار و ۲۹ سنت رسید. هر اونس طلای آمریکا 
بدون تغییر به ۲۳۴۶ دلار و ۷۰ سنت رسید.سیاستگذاران 
از جمله جروم پاول، رئیس فدرال رزرو ایالات متحده، هفته 
گذشــته از ارائه گزارش در مورد زمان کاهش نرخ بهره 
اجتناب کردند و اظهار کردند که سیاست پولی باید برای 
مدت طولانی تری محدودکننده باشد. نرخ های بهره بالاتر 
جذابیــت نگهداری طلای بدون بازده را کاهش می دهد.

بازارها همچنین منتظر انتشــار داده های مخارج مصرف 
شــخصی ماه مارس در اواخر این هفته هستند. مقامات 
بانک مرکزی اروپا به برنامه هایی برای کاهش چندین بار 
نرخ بهره در سال جاری پایبند هستند.بر اساس گزارش 
رویترز، نورنیکل، غول فلزات روسی، بزرگترین تولیدکننده 
پالادیــوم در جهان و تولیدکننده عمده نیکل با عیار بالا 
اعلام کرد که تولید پالادیوم در ســه ماهه اول سه درصد 

افزایش یافته است.

قیمت طلای جهانی اندکی 
صعود کرد

ایلان ماسک به تازگی ادعا کرده است که با وجود 
حدود ۶ هزار ماهواره ای که در مدار زمین دارد، اگر 

بیگانگان وحود داشتند، او حتما باخبر می شد.
ایلان ماســک مالک شرکت اسپیس ایکس فکر 

نمی کند موجودات فضایی وجود داشته باشند.
به نقل از بی آی، ماســک روز گذشته در شبکه 
اجتماعی ایکس)توییتر ســابق( نوشــت: من هیچ 
مدرکی مبنی بر وجود موجودات فضایی ندیده ام و 
با حدود ۶۰۰۰ ماهواره که به دور زمین می چرخند، 

فکر می کنم اگر وجود داشتند باخبر می شدم.
وی همچنیــن در مصاحبه اخیــر خود در یک 
پادکست که در تاریخ ۱۹ آوریل پخش شد، به اظهار 
نظر در این باره پرداخت. دیگر مهمان این پادکست 
گفت که فکر می کند بیگانگان مدت زیادی اســت 
که اینجا بوده اند و مدعی شــد که شــواهد زیادی 
وجود دارد که نشــان می دهد آنها در زیر اقیانوس 
و زیر زمین هستند.اما ماسک با نظر او مخالف بود 
و گفــت من هیچ مدرکی بــرای موجودات فضایی 
ندیــده ام و با حدود ۶۰۰۰ ماهواره که به دور زمین 
می چرخند، فکر می کنم اگر بودند می دانستم.این 
اولین باری نیســت که ماسک به طور علنی درباره 
وجــود فرازمینی ها اظهار نظر می کند. وی در ژوئن 
۲۰۱۸ نیز گفته بود: معلوم نیست که ما تنها تمدنی 
 باشــیم که در حال حاضر در جهانِ قابل مشاهده

 زندگی می کند.
ماســک همچنین در مــاه ژوئیه با اشــاره به 
پرسش های فیزیکدانی به نام انریکو فرمی در مورد 
اینکه چرا انسان ها هنوز موجودات فضایی را کشف 
نکرده اند، نوشت: ترسناک ترین پاسخ به تناقض فرمی 

این است که اصلًا بیگانه ای وجود ندارد.
ماسک علاقه خاصی به کشف آنچه در خارج از 

فضا وجود دارد، نشان داده است. 

 اگر فرازمینی ها وجود 
داشتند من می فهمیدم

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
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